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Förord 

Detta arbete är skrivet som ett avslutande moment av högskoleingenjörsutbildningen inom 

byggteknik med arkitektur på Lunds Tekniska Högskola. Arbetet är skrivet på avdelningen för 

byggnadsmaterial och avser 22,5 högskolepoäng vilket omfattar 15 veckors heltidsarbete. 

Arbetet påbörjades den 27 januari 2020 efter överläggning och definiering av arbete med 

handledare. 

 

Idén för arbetet växte fram främst genom vårt gemensamma intresse för miljö- och 

klimatfrågor och då vi inom en snar framtid kommer bege oss in i bransch som till stor del 

använder sig av betong som byggnadsmaterial. Därmed ansåg vi detta som ett ypperligt 

tillfälle att undersöka och utöka vår kunskap om materialets inverkan på klimatet och föra 

vidare kunskapen på blivande arbetsplatser.  

 

Vi vill rikta ett stort tack till vår handledare Peter Johansson som varit en bra vägledare 

genom hela arbetet och ställt upp när det behövts. Vi vill också tacka vår externa handledare 

Åsa Nilsson på Cementa som gav oss en bra grund och förutsättningar att bygga vidare på 

arbetet. 

 

Vidare vill vi rikta ett tack till de personer som ställt upp på intervjuer och som därmed gjort 

arbetet möjligt. Till sist vill vi tacka Paulien Strandberg-de Bruijn som ställt upp som 

examinator till vårt arbete och som även varit mycket engagerad och hjälpsam under arbetets 

gång.  

 

Helsingborg, maj 2020 

 

Karl-Oskar Jönsson & Linnea Ekman  
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Sammanfattning 

Betong är ett byggnadsmaterial som har funnits och använts i tusentals år, dock i olika former 

och av olika slag. Idag är betong ett av de mest använda byggnadsmaterialen, inte minst som 

stommaterial vid uppförande av flerbostadshus och i konstruktioner belägna i hårt utsatta 

miljöer.   

Betong består i grunden av cement, ballast och vatten som beroende på sammansättning bildar 

betong med olika egenskaper. I dagens betong är även tillsatsmaterial och tillsatsmedel av 

olika slag viktiga, då de bidrar både till dess egenskaper och till dess klimatpåverkan.  

 

Betongens klimatpåverkan är idag en aktuell fråga, vilket beror på att det är en stor källa till 

koldioxidutsläpp. Dessa utsläpp kommer främst från tillverkning av cement och uppgår till 2-

3% av Sveriges koldioxidutsläpp varje år. Utsläppen sker dels under kalcineringsprocessen 

och dels vid förbränning av bränslen som krävs för att tillverkning av cement [1].  

 

Syftet med arbetet är att undersöka hur stor klimatpåverkan betongproduktionen har och vad 

det finns för olika tillverknings- och arbetsmetoder att applicera och utveckla för att minimera 

koldioxidutsläppen. För att få en grund och en förståelse om betong och dess tillverkning 

gjordes först en litteraturstudie som sedan följdes av intervjuer med aktörer från olika delar av 

byggprocessen. Detta för att få byggbranschens synvinkel på hur de arbetar med betong, hur 

de ser på dess klimatpåverkan och vad som kan göras i framtiden för att minska utsläppen.  

 

Resultatet visar på att det måste ske en rad olika förändringar i branschen för att en 

klimatneutral betong ska finnas på marknaden 2030 och användas fullt ut 2045, vilka är de 

mål som satts upp inom byggbranschen. Det krävs en ökad kunskapsnivå och samtidigt en 

förbättrad kommunikation inom branschen för att dessa mål ska vara rimliga att nå. Förutom 

detta behövs också nya metoder, tekniker och betongrecept tas fram samtidigt som branschen 

måste vara villig att betala det pris som krävs för att fokusera mer på miljö- och klimatfrågor 

än på tidsaspekten, vilken styr arbetet till stor del idag.  

 

Nyckelord: betong, cement, klimatpåverka
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Abstract 

Concrete is a building material that has been used for centuries, in different variants and 

contexts. Today concrete is one of the most used construction materials, mainly as a load-

bearing material in buildings such as multi-story buildings and other constructions, as well as 

constructions in harsh environments. Concrete consists of cement, ballast and water which, 

depending on the composition, forms a concrete with unique properties. The majority of 

concrete produced today has a wide variety of additives added into the mixture, which 

enhances the concrete in different ways and has the ability to improve the environmental 

impact of the concrete.  

 

The environmental impact of concrete is a highly current topic mainly because of the large 

amount of carbon dioxide emissions that the production of concrete emits. Most of the 

emissions originate from the production of the cement, in which the carbon dioxide from the 

production represents 2-3% of the total carbon dioxide emissions emitted in Sweden [1]. 

These emissions arise mainly during the calcinations process and by the combustion of fuels 

that are required to operate the cement production facilities.   

 

The aim of this paper was to examine the environmental impact of the concrete production in 

Sweden and which different manufacturing methods can be applied and developed to 

minimize carbon dioxide emissions. A literature study has been conducted to give a 

knowledge base of the basics of the material, interviews have also been conducted to get an 

insight in the reality of different sectors of the construction industry. The main goal of the 

interviews was to understand to what extent the usage of concrete is today, the standpoint of 

the industry on the issue of climate impact and what can be done in the future to decrease the 

emissions.  

 

The result shows that several changes has to be conducted in the construction industry to 

achieve carbon neutral concrete by 2030 and to fully implemented this carbon neutral 

concrete by 2045 which is the aim of the Swedish construction industry. A larger knowledge 

base and an improved communication within the industry are the first steps required to 

achieve this goal. Further on new methods, techniques and concrete recipes have to be 
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developed simultaneously as the industry has to become more willing invest in a product that 

has a stronger focus on environment and climate aspects rather than construction time, which 

is one of the main determining factors today. 

 

Keywords: Concrete, cement, Climate impact  
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Begreppslista 

Aminskrubbning – Kemisk process som ingår CCS där koldioxiden renas med hjälp av amin, 

en organisk kemisk sammansättning. 

Ballast - Ett samlingsnamn för bergartsmaterial som används beståndsdel i 

betongproduktionen. 

Biobränsle - Bränsle som produceras av biomassa. 

Etruskerna - Folkslag som levde i mellersta och norra Italien ca 700-f.kr. 

Flygaska - Avskilt fast material som är en restprodukt av rökgasrening. 

Hybridkonstruktion – Konstruktion som uppförs med en hybrid av betong och trä där 

träbalkar används med isolering emellan och betong som ett tunt lager på ovan och 

undersidan, ungefär som ett sandwichelement.  

Härdning - Ett sätt att behandla ett material för att öka hållfastheten. 

Härdningstid - Tiden det tar att materialet når önskad hållfasthet.  

Konventionell betong - Betong bestående av portlandcement och utan tillsatser inblandat. 

Koronaurladdning – Fenomen där elektroner joniserar luften kring en elektrisk ledning. 

Kornfraktion - Storleken på korn uppdelat i olika grupper exempelvis sten, grus och sand. 

LCA – Förkortning för livscykelanalys vilket är en metod för att ge en helhetsbild av en 

produkts totala miljöpåverkan under dess livscykel. 

Parkercement – Även kallat Romancement vilket är en typ av cement som togs fram på slutet 

av 1700-talet och innehåller både lermineral och kalciumkarbonat.  

Portlandcement - Benämningen av dagens cement som togs fram på 1800-talet. Ett cement 

som innehåller 5% kalkstensfiller och brukar benämnas CEM I.  

Silikastoft - Extremt finkornigt stoft som är en restprodukt vid tillverkning av legeringsämnen 

till stål vilket används som fyllnadsmedel i betong.  

Slagg - Granulerad masugnsslagg vilket är en biprodukt från tillverkningen av råjärn i en 

masugn. 
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Torrefiering – En metod där biobränsle upphettas till 250–350°C och därmed ökar dess 

energitäthet och värmevärde.  

vct – Förkortning för vattencementtal som anger förhållandet mellan vatten och cement i 

betong. 

Växthuseffekten - Uppvärmningen av jordens yta som sker då växthusgaserna i atmosfären 

inverkar på jordens värmebalans. 

Växthusgas - Gas som förekommer i atmosfären som driver på växthuseffekten. 

Övergradstimmar - Antalet timmar med högre inomhustemperatur än 26°C.  
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1. Inledning 

1.1. Bakgrund 

Under många år och än idag finns det ett problem som det talas om varje dag och som är en 

viktig faktor i många val som görs, nämligen klimatet på jorden och den klimatpåverkan som 

ständigt sker. Mycket av den klimatpåverkan som drabbar jorden beror på de enorma mängder 

koldioxid och andra växthusgaser som släpps ut varje dag och som till stor del beror på oss 

människor. Utsläppen kommer inte minst från de enorma mängder industrier och fabriker som 

finns runt om i världen, vilka har uppkommit på grund av den stora konsumtion som finns 

idag och en befolkning som stadigt ökar. Med en ökad befolkning krävs också fler bostäder 

och andra typer av faciliteter såsom arbetsplatser, skolor, affärer och sjukhus för att nämna 

några. För att kunna producera dessa har byggbranschen expanderat och det krävs att stora 

mängder byggnadsmaterial tillverkas vilket till stor del sker i de tidigare nämnda industrier 

och fabriker. Ett av de byggnadsmaterial som används mest inom byggbranschen är betong, 

där det främst används som stommaterial, ca 80% av flerbostadshusen i Sverige byggs idag 

med betong som stomme. [2].  

 

Materialet betong hyllas för dess beständighet mot diverse angrepp och dess hållfasthet då det 

finns många konstruktioner där det är det enda material som klarar av ett tuffare och mer 

utsatt klimat [3]. Trots att det finns många positiva egenskaper och användningsområden går 

det inte att bortse från att betong är ett material med en stor klimatpåverkan på grund av att 

det vid tillverkning sker stora koldioxidutsläpp, och därmed blir ett mycket aktuellt ämne [1].  

 

Att det arbetas hårt med att ta fram nya lösningar, recept och metoder har mycket sin grund i 

att det har satts upp en färdplan i byggbranschen med uppsatta mål både för 2030 och 2045. 

Färdplanen, “Färdplan för klimatneutral konkurrenskraft i Betongbranschen”, är framtagen av 

Betonginitiativet och Fossilfritt Sverige och ingår i det arbete som görs för att Sverige ska bli 

helt fossilfritt och därmed vara en av de första länderna i världen att bli det.  

 



 

2 

 

I färdplanen är målet att det år 2030 ska finnas klimatneutral betong på marknaden och år 

2045 ska all betong som används i Sverige vara klimatneutral. Det finns också uppsatta mål 

på att det inom 5 år ska vara en halverad klimatpåverkan vid användning av betong till 

husbyggnation. Då detta är ett enormt projekt är alla aktörer och delar av byggbranschen 

inblandade och alla har ett ansvar som måste tas, både betongtillverkare och byggherrar men 

även politiker och andra viktiga aktörer i samhället. För att uppnå målen måste olika verktyg 

tas till såsom utbildning, styrmedel, krav av olika slag och ännu fler nya tekniker tas fram som 

exempelvis CCS, se avsnitt 4.1. [4].  

 

1.2. Syfte  

Efter att en kunskapsbas blivit etablerad utformades arbetets två syften där det första syftet 

var att utforska alternativa tillverknings- och arbetsmetoder som kan appliceras på dagens 

industri för att minimera CO2 utsläppen från huvudsakligen kalkförbränningsprocessen. 

Arbetets andra syfte var att få en överblick av hur byggbranschen ser på betongens 

klimatpåverkan idag och hur de anser att en möjlig framtid för användandet av betong kan se 

ut. 

 

1.3. Frågeställningar  

• Är användningen av betong oundviklig? 

• Finns det någon lösning för att minska utsläppen på ett ekonomiskt hållbart sätt? 

• Kommer framtiden att erbjuda alternativa tillverkningsmetoder eller material som kan 

ersätta betong? 

• Hur ställer sig företag inom byggbranschen till de utsläpp som sker vid tillverkning av 

betong? 

• Är branschen villig att ta steg mot miljövänligare betong även om det tillför en högre 

kostnad?  
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1.4. Avgränsningar 

Detta arbete förhålla sig till hur situationen är i Norden och främst i Sverige. Dock 

förekommer exempel på global nivå för att ge ett perspektiv på hur utsläpp från tillverkning 

av betong ser ut och förhåller sig i olika delar av världen.  

 

I arbetet talas det främst om betong som använder cement eller nya lösningar som 

bindemedel. Det finns andra sorters betong som exempelvis asfaltbetong, i vilken det används 

bitumen som bindemedel, som ej anses vara relevant i detta arbete.  

 

Cementen som främst tas upp i arbete är portlandcement och även blandcement när dagens 

metoder och tillverkning undersöks. Portlandcement är även den cement som blir referens vid 

jämförelser till framtida metoder.  

 

Det utfördes inte en livscykelanalys (LCA) i arbetet då detta arbete endast tar hänsyn till 

produktionen. Faktorer som till exempel transport och vattenåtervinning undersökas inte i 

någon större utsträckning. I arbetet togs det inte heller hänsyn till att armeringsjärn används i 

betong och bidrar till klimatpåverkan då det ligger utanför arbetes fokusering och skulle vara 

bättre att ta med i en LCA.  

 

1.5 Metod 

1.5.1. Litteraturstudie 

Litteraturstudier har utförts för att få en överblick av betongens tillverkningsprocess, dess 

betydelse genom tiderna, materialets effekt på klimatet och hur det har banat vägen för hur 

byggbranschen upprättar konstruktioner idag. Denna information är främst framtagen för att 

ge en grund till de intervjuer som gjorts med personer som jobbar inom byggbranschen idag. 

Grundläggande information såsom tillverkning och egenskaper samt information gällande 

aktuella data och metoder hämtas främst från tryckta källor såsom rapporter från branschen 

och myndigheter samt från vetenskapliga publikationer.  
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1.5.2. Intervjuer  

För att få en bredare och bättre bild om hur branschen ställer sig till användningen av 

betong, betongens klimatpåverkan och vilket arbete som sker med att försöka minska 

koldioxidutsläppen, har det genomförts sju intervjuer med personer från olika företag och 

delar i branschen.  

Utförandet av intervjuer kan göras enligt två huvudmetoder, kvalitativ metod och kvantitativ 

metod. Till arbetet valdes kvalitativ metod för att få en djupare och mer ingående intervju än 

ett mer generaliserat frågeformulär. Det finns även en rad olika sätt att utföra den kvalitativa 

metoden, det som använts är en semi-strukturerad intervjuteknik som baserar sig på att en rad 

förutbestämda frågor ställs men som saknar bestämda följdfrågor. Dessa bestäms under 

intervjuns gång och baseras på respondentens svar. Alternativa tekniker hade varit att använda 

en strukturerad intervju där alla frågor och följdfrågor är förutbestämda eller att göra en 

ostrukturerad intervju där frågor och följdfrågor bestäms under intervjuns gång. [5] [6]. 

Då det till arbetet valdes den semi-strukturerade tekniken innebar det en möjlighet att 

undersöka personen och dess roll innan intervjun. Det gav också utrymme för att både 

genomföra intervjun på ett förutbestämt sätt och få svar på de frågor och funderingar som 

fanns innan och samtidigt ha möjlighet att fördjupa sig i de diskussioner som ansågs viktiga 

och relevanta under intervjuns gång. Det negativa med den valda metoden var att i vissa fall 

blev frågorna och följdfrågorna en aning ledande och på så sätt påverkade det resultaten från 

intervjuerna.   

Personerna som intervjuades valdes för att se om synen på användningen av betong skiljer sig 

beroende på var i produktionsledet de arbetar. Därför har intervjuer skett med personer med 

olika bakgrund inom branschen och med olika positioner och arbetsuppgifter. Det är aktörer 

från byggprocessens alla delar som har intervjuats; tillverkare, konstruktörer, entreprenörer 

och beställare/byggherrar. 

Tillverkare: Två platschefer och en kvalitetschef som arbetar för två olika 

materialleverantörer.  

Konstruktör: En konstruktör som arbetar för ett teknikkonsultföretag. 

Entreprenör: En hållbarhetschef som arbetar för ett entreprenadföretag.  
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Beställare/byggherre: En klimat- och miljöansvarig samt en byggteknikchef som arbetar 

för två olika byggherrar. 

 

 

Alla intervjuer utom intervju 1 utfördes via videosamtal på Microsoft Teams eller Zoom. 

Under intervju 1 hade vi möjlighet att ses och utföra intervjun i verkligheten. Under denna 

intervju medverkade även två respondenter från samma företag medan det endast var en 

respondent medverkande i övriga intervjuer.  
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2. Betong  

2.1. Definition av betong 

För att kunna göra en fördjupning av ämnet betong är det lämpligt att först definiera vad 

betong är. Betong är ett av våra viktigaste byggnadsmaterial där huvudbeståndsdelarna är 

cement, vatten och ballast. Beroende på hur dessa ingredienser blandas och hur stor andel som 

tillsätts av varje beståndsdel så förändras betongens egenskaper. I dagens betong används 

även tillsatsmedel och tillsatsmaterial för att påverka dess egenskaper. Ballastkornen i 

betongblandningen binds ihop av cement och vatten, vilket kallas cementpasta eller 

cementlim [7].  

2.2 Betongens historia 

Idag är det en självklarhet att betong används som byggnadsmaterial vid byggnation av både 

byggnader, broar och andra konstruktioner, stora som små. Så har det inte alltid varit även om 

betongens historia sträcker sig långt tillbaka i tiden.  

De första att använda betong som ett byggnadsmaterial var Etruskerna som levde i Italien ca 

500 år f.Kr [8]. Den betong som de använde skiljer sig dock avsevärt från dagens betong då 

etruskerna framställde ett betongliknande material som de tillverkat med hjälp av kalk [9].  

 

Även i romarriket användes av betong men också denna skiljer sig från både dagens betong 

och från den variant som etruskerna använde. Romarna använde sig av en antik betong, vilken 

kallas för Romersk cement eller Opus caementicum, bestående av bränd kalk och ett 

pulveriserat material vilket innehöll bland annat kiselsyra blandat med krossat tegel eller 

vulkanaska, även kallas puzzolan, från halvön Puzzuoli belägen utanför Neapel [9]. Med hjälp 

av denna antika betong uppfördes allt från bostadshus och byggnader till akvedukter, 

amfiteatrar, broar, hamnar och dammar. Många av dessa byggnader och verk står fortfarande 

kvar och går än idag att beskåda. En av de mest spektakulära är templet Pantheon i Rom, 

vilket är helt konstruerad i betong [10].  
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Betongen i dess dåvarande form hade sin storhetstid några århundraden f.Kr och några 

århundraden e.Kr, men vid romarrikets fall föll betongbyggnadstekniken i glömska och det 

dröjde ända fram till början av 1400-talet innan betongen dyker upp i historien igen [9].  

 

År 1414 hittades, i ett kloster i Schweiz, den romerske arkitekten och ingenjören Vitruvius 

verk “Tio böcker om arkitektur” där det bland annat fanns noggrant beskriver hur 

betongbyggnadstekniken använts. Det dröjde sedan några århundraden till innan tekniken 

började användas igen, så sent som slutet av 1700-talet dök det upp i Storbritannien och då 

användes Romancement eller Parkercement som beståndsdel i betongen. Utvecklingen 

fortsatte och 1824 tog Joseph Aspdin patent på Portlandcementet, vilket är den cement som 

används främst i dagens framställning av betong där den största skillnaden från dess 

föregångarna är att det är betydligt mer snabbreagerande [9].  

 

I Sverige grundades den första cementfabriken i Lomma år 1872 och sedan dess har det 

funnits en rad olika cementfabriker runt om i landet. Idag återstår endast två av dessa och är 

belägna i Skövde och Slite. Cementa AB står som ägare för dessa fabriker och som dessutom 

är ledande i Sverige vad gäller cementtillverkning. Cementa i sin tur tillhör Heidelberg 

Cement, ett tyskt bolag som är den näst största tillverkaren av cement i världen. Cement som 

tillverkas på Cementa levereras ut till olika betongföretag över hela Sverige vilka i sin tur 

framställer olika sorters betong och säljer det vidare till sina kunder [11].  

 

2.3. Egenskaper  

Anledningen till att betong är ett av de mest använda byggnadsmaterialen, och att det använts 

sedan 500 år f.Kr [12] beror till stor del på dess egenskaper [3]. Betong är ett tämligen robust 

material som har lång livslängd och som till skillnad från många andra byggnadsmaterial har 

ett relativt lågt drift- och underhållsbehov [3].  

 

En egenskap är att betongen är mycket brandbeständig vilket beror på att det inte kan brinna. 

Det varken smälter eller avger några giftiga gaser eller rök när det utsätts för brand. Dessutom 
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behåller en betongstomme sin bärighet vid brand. Vad som också är viktigt att betona är också 

att alla dessa egenskaper finns kvar utan att några speciella åtgärder behövs göras under hela 

konstruktionens livstid [3]. 

 

Betong klarar utöver värme också av fukt väldigt bra och anses vara ett fukttåligt material. 

Beroende på hur det framställs kan det till och med vara helt vattentätt och till skillnad från 

andra byggnadsmaterial såsom trä så kan det varken mögla eller ruttna. Eftersom betongen är 

så pass vattentålig så innebär det att det är ett lämpligt material att använda i miljöer som är 

hårt utsatta för fukt och vatten, exempelvis badhus [3].  

 

En ytterligare egenskap som betong har är att det är mycket värmetrögt, på så sätt kan det 

lagra överskottsenergi som sedan kan användas när det inte finns lika mycket energi. 

Värmetrögheten leder även till ett stabilt och behagligt inomhusklimat då denna är orsaken till 

att övergradstimmarna i en byggnad minskar [3].  

 

Förutom att besitta ovan nämnda egenskaper så är betong ett byggnadsmaterial som ger en 

stor variation av möjligheter gällande det arkitektoniska och estetiska hos en byggnad. Det går 

att forma betong i princip vilken form som helst, antingen genom formbyggnad eller att 

bearbeta genom gjutning. Betong ger också möjligheten att skapa konstruktioner i olika färger 

och utseenden då den kan färgas med pigment eller enbart med olika kombinationer av ballast 

och cement [3].  

 

Ytterligare en egenskap betong har är dess förmåga att binda koldioxid, något den gör under 

hela dess livstid. Den process som sker kallas karbonatisering och det som händer är att den 

kalciumhydroxid som finns i betongen reagerar med koldioxiden som finns i luften och 

därmed bildas kalciumkarbonat [3].  
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2.3.1. Hållfasthetsklasser 

En annan karakteristisk egenskap för betong är dess hållfasthet. Detta är en av betongens mest 

beprövade egenskap då det ger en bild av dess kvalité och är ofta kopplad till andra 

egenskaper. Hållfasthet för betong kategoriseras i olika klasser. Det finns idag en rad olika 

hållfasthetsklasser som berättar vilken tryckhållfasthet betongen har, klasserna skrivs enligt 

standarder som till exempel C25/30 där siffran 25 står för hållfastheten för en cylinder av 

betong och 30 representerar en kubs hållfasthet. Hållfastheten mäts i MPa. Dessa 

hållfasthetsklasser fungerar som underklasser till de olika cementstandarder som beskrivs i det 

kommande avsnittet 2.4.1. [13] 

 

2.3.2. Användningsområden  

Betong används idag till alla möjliga konstruktioner såsom byggnader, tunnlar och broar av 

olika slag. I vissa konstruktioner och miljöer är betong det enda byggnadsmaterial som går att 

använda, vilket beror på sina unika beständighetsegenskaper och vilken hållfasthetsklass som 

används. Framförallt gäller det miljöer där konstruktionen blir utsatt för vatten och då är 

betong det material som tål vatten bäst under lång tid [3]. De allra flesta tunnlar som byggs är 

konstruerade i betong och när det gäller broar så är antingen hela bron en betongkonstruktion 

eller så är fundamenten bron står på gjorda i betong. Exempel på detta är Öresundsbron 

mellan Malmö och Köpenhamn som är helt konstruerad i betong eller Lilla Bältbron vilken 

sammankopplar Fyn och Jylland och är en stålbro på betongfundament. 

 

Betong är även det byggnadsmaterial som används mest när det gäller uppförande av 

flerbostadshus. Det förekommer byggnader med alternativa stommaterial så som trä och stål, 

men dessa står för en betydligt mindre andel än de som byggs med betongstomme [2].  

 

2.4. Tillverkningsprocessen för cement 

Den beståndsdel som påverkar betongens egenskaper mest är dess bindemedel, där cement är 

det dominerande på marknaden. Cement är ett hydrauliskt bindemedel [7], vilket innebär att 

cementet hårdnar genom reaktion med vatten och blir i samband med detta istället beständigt 
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mot vatten. Det är också cementen som är nyckelkomponent i betongblandningen då den har 

den sammanbindande funktionen [10].  

 

Den cementtyp man ofta talar om och använder är Portlandcement som utvecklades under 

lång tid men som togs patent på 1824 [14]. För att få fram denna sorts cement, som är den 

absolut mest använda genom tiderna, finns ett speciellt recept där mängden klinker, kalk, 

slagg och flygaska blandas samman med rätt proportioner. 

 

För att framställa Portlandcement behövs främst kalksten (CaCO3), då det är dess 

huvudråvara. Processen startar med att kalkstenen bryts, krossas och torkas för att därefter 

malas ner till ett finare pulver. Detta pulver bränns sedan i ugnar med mycket höga 

temperaturer upp till, +1450°C, och därmed bildas bränd kalk (CaO). Det är i denna process 

som mycket av koldioxidutsläppen sker, då det vid bränningen avgår CO2 från kalkstenen. 

Reaktionen som sker beskrivs nedan [15]. 

 

𝐶𝑎𝐶𝑂3 → 𝐶𝑂2 + 𝐶𝑎𝑂 

(1) 

 

Den brända kalken som tillverkats blandas sedan ihop med lera, skiffer och sand vilka alla är 

ämnen som innehåller järnoxid (Fe2O3), kiseldioxid (SiO2) och aluminumoxid (Al2O3).  Alla 

komponenter blandas och mals ihop till ett pulver som sedan går in i ugnen igen, dock i dess 

övre kallare ände denna gång. Denna delen av ugnen är lutande in mot den varma delen av 

ugnen som är +1450°C. Detta innebär att när pulvret närmar sig värmen så börjar återigen 

kemiska reaktioner att ske och när blandningen når de +1450°C så bildas den kemiska 

föreningen klinkermineral. Denna kommer ut från ugnen som små kulor vilka kallas för 

cementklinker [7]. 
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För att få fram den färdiga produkten cement mals cementklinker ner tillsammans med en 

andel gips, ca 5%, och därmed är processen klar och cementklinkern lagras för att sedan 

transporteras ut till betongfabriker [16].  

 

2.4.1. Cementstandarder 

Cement delas in i olika huvudtyper vilka är satta av den europeiska cementstandarden (EN 

197-1) och som sedan blivit översatt till en svensk standard (SS-EN 197-1). Denna grundar 

sig i cementens olika egenskaper beroende på beståndsdelar i olika cementtyper och hur 

proportionerna ska vara mellan de olika ingredienserna för att en cement ska tillhöra en viss 

klass eller typ. Det går även att läsa om kemiska krav, fysikaliska krav och mekaniska krav 

för de olika klasserna.  

Standardens fem olika huvudtyper benämns CEM I-V, där det främst är CEM I, CEM II och 

CEM III som används i Sverige och som därmed kan anses vara de viktigaste [7]. 

 

CEM I är vanligt Portlandcement, vilket innebär att det innehåller ca 5% kalkstensfiller. Även 

Portlandcement finns i olika varianter såsom snabbt hårdnande Portlandcement, vitt 

Portlandcement och anläggningscement [7].  

 

CEM II är sammansatt Portlandcement. Med detta menas att det måste ingå åtminstone 65% 

Portlandklinker i cementblandningen medan resterande material som kan ingå är silikastoft, 

kalksten, masugnsslagg och flygaska. Anledningen till att sammansättningen finns är för att 

minska på klimatpåverkan. Om mindre klinker används i blandningen behövs inte heller lika 

mycket klinker tillverkas vilket därmed minskar det totala koldioxidutsläppet.  

Två exempel på sammansatta Portlandcement som tillverkas i Sverige är byggcement och 

bascement där byggcement består av portlandklinker och mald kalksten och bascement av 

portlandklinker och flygaska som hämtas från kolkraftverk som pulvereldas [7]. 
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CEM III kallas för slaggcement då det innehåller en del masugnsslagg. Mellan 29 och 54% är 

portlandklinker och resterande del är masugnsslagg i slaggcement. Skillnaden mellan detta 

cement och rent Portlandcement är att det tar längre tid att nå sluthållfastheten, resultatet blir 

dock likvärdigt [7].  

 

CEM IV är ett puzzolancement som framställt genom att främst puzzolan och andra sorters 

flygaska tillsätts till portlandklinkern men det är även en liten del silikastoft i blandningen 

[16]. Puzzolanet tillsätts för att få en stabil och stark cement som kan användas till många 

olika produkter [17]. 

 

CEM V har namnet kompositcement och denna cementtyp består av en mindre del 

portlandklinker och sedan en relativt jämn fördelning mellan massugnsslagg, flygaska och 

puzzolan [16].  

 

2.5. Tillverkningsprocessen för betong 

Betongens tillverkningsprocess är ett fortsatt skede till cementets tillverkningsprocess. Som 

tidigare nämnt så finns det tre ingredienser i betongreceptet [7]: 

• Cementpasta 

• Ballast 

• Tillsatser (tillsatsmaterial och kemiska tillsatsmedel) 
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2.5.1. Cementpasta  

Första steget är att få fram rätt recept för varje projekts unika krav, till största del påverkas de 

projektspecifika kraven av vct-talet, även kallat vattencementtalet. Detta tal definierar 

mängden vatten gentemot mängden cement som finns i cementpastan, se ekvation (2). 

 

𝑣𝑐𝑡 =
𝑊

𝐶
     (2) 

 

Där 

 

 W = Mängden blandningsvatten [kg], [kg/m3] eller [l/m3] 

 C = Mängden cement [kg] eller [kg/m3] 

 

Effekten av att ha mer vatten gör att massan blir betydligt mer flytande. En mer flytande 

massa är fördelaktigt när en konstruktion ska armeras väldigt tätt då betongen lätt kan flyta ut 

mellan de närliggande armeringsjärnen och därmed minska risken för att delar av 

konstruktionen inte fylls korrekt. [13]  

 

En kompaktare betongmassa med ett lägre vct-tal har en snabbare uttorkningstid då mindre 

vätska måste avdunsta. Samtidigt fås en högre hållfasthet vilket är fördelaktigt till exempel 

vid gjutning av bottenplattor där plastmattor eller känslig parkett måste appliceras i ett tidigt 

skede av konstruktionsprocessen. Detta innebär dock att mer cement måste användas vilket i 

sin tur har en mer negativ klimatpåverkan, vilket framkom i avsnitt 2.4. [7].   
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2.5.2. Ballast 

Ballast är ett samlingsnamn för bergartsmaterial som används i betongproduceringen. 

Bergartsmaterialen är sedan uppdelat i fyra kategorier baserat på deras kornfraktion: 

 

• Filler (0,125 mm) 

• Sand (4 mm)  

• Fingrus (8 mm) 

• Sten (> 8 mm) 

 

Dessa fraktioner blandas för att fylla alla hålrummen i betongen så att stora korn omges av 

mindre vilket i sin tur omges av cementpastan för att skapa en så kompakt massa som möjligt, 

se figur nedan, dock ser verkligheten sällan ut som figur 3.1 [7]  

 

 

Figur 2.1 Visualisering av idealballast som fyller ut hålrummen, Bild: Jonny Hallberg [7]. 

 

 

2.5.3 Tillsatser  

Det finns en rad olika tillsatsmedel som är framtagna för att underlätta ett projekts unika krav, 

vilket kan vara frostbeständighet eller kortare härdningstid. De vanligaste tillsatserna som 

används idag enligt Swedish Association for Admixtures (SACA) representeras i figur 3.2 

nedan.  
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Figur 2.2 - Representation av användningsfördelningen av de vanligaste tillsatsmedlen [18]. 

 

Flytmedel och vattenreducerare används, som namnet tyder på, till att öka betongens 

viskositet. Detta sker utan behovet av att öka mängden vatten, vilket ger fördelarna att 

kvalitén/bärigheten ej försämras vilket leder till att betongen lättare kan appliceras på kraftigt 

armerade sektioner och även att massan kan pumpas istället för att behövas transporteras med 

skottkärra.  

 

Luftporsbildarens funktion är att skapa små luftporer inuti betongen vilket ger effekten att 

betongen får en högre frostbeständighet. Situationer när luftporsbildande tillsatsmedel 

används är när en konstruktion befinner sig i kallare utomhusklimat där betongen omges av 

kyla, fukt, frost eller saltrika miljöer [19]. 

 

Retarder är också en vanlig tillsats med effekten att betongen får en längre härdningstid vilket 

gör betongen betydligt enklare att bearbeta samt att den bidrar till att minimera risken för att 

betongen ska stelna i betongbilen på väg till avlastningsplatsen [9]. Motsatsen till retarder är 

accelerator vilket används för att uppnå en ökad hastighet på både härdningsprocessen och 

tillstyvnaden [21]. 

 

I kommande del 4.2.1. beskrivs användningen av de olika tillsatsmaterial som används idag. 

De förekommer både i betongblandningen men även i cementproduktionen. De material som 

används är restprodukter från industrier [7]. 
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3. Klimatpåverkan  

Betong är idag ett av de mest använda byggnadsmaterialen, men det är samtidigt också ett av 

de material som bidrar till störst klimatpåverkan under sin framställning [22]. Det är inte 

betongtillverkningen i sig som ger upphov till det stora koldioxidutsläppet utan främst är det 

tillverkningen av cement som ger det största avtrycket [1]. 

 

Vid tillverkning av cement släpps en hel del koldioxid ut, ur en global synvinkel står 

cementtillverkningen för 3–4% av de totala utsläppen i världen [22]. Dessa utsläpp sker i två 

skeden av cementtillverkningen, främst kommer dem från kalcineringsprocessen då detta står 

för 60–65% av utsläppen. Resten av utsläppen uppstår vid förbränning av bränslen, vilket 

krävs för att tillverkningen ska kunna ske. I Sverige står byggindustrin för 21% av utsläppen 

av växthusgaser [23]. Utsläppen från Sveriges cementfabriker står för 2–3% av hela landets 

koldioxidutsläpp vilket är extremt stora mängder [1]. 

 

3.1. Minskning av utsläppen 

Att minska koldioxidutsläppen har länge varit en viktig fråga i betong- och cementindustrin 

vilket också lett till att en del lösningar har växt fram. Från 1990 till 2013 minskade utsläppen 

från 809 till 709 kgCO2-ekv/ton cement, det skedde med andra ord en minskning på 12% 

[22].  

Utveckling och forskning har gett resultatet att det idag finns betongprodukter med en 

ungefärlig klimatpåverkan på 25% mindre än vad en konventionell betong har [4]. Främst har 

dessa betonger med lägre klimatpåverkan en inblandning av slagg, men det finns också 

varianter med flygaska. Några företag som levererar en mer klimatsmart betong är Swerock 

och Betongindustri som båda har olika nivåer av en klimatförbättrad betong beroende på 

mängden slagg som blandas i.  

 

 



 

17 

 

3.2. Tekniker som används idag 

Det finns en rad olika tekniker och lösningar som är anledningen till att ovan nämnda positiva 

utvecklingar kunnat ske. Det har redan idag gjorts åtgärder som innebär att det finns betong 

på marknaden som har 20 till 30 procent lägre klimatpåverkan i jämförelse med en 

konventionell betong, något som skett genom att utveckling och framtagning av nya 

betongsammansättningar gjorts där andelen cement är lägre. På samma sätt har även nya 

cementsorter utvecklats där andelen klinker är mindre. Det används också alternativa 

bindemedel som är mer klimatsmarta och jobbas aktivt med att klimatoptimera designer för 

att använda rätt betong på rätt plats. Många av nedan nämnda tekniker och metoder används 

idag, men det finns fortfarande rum för fortsatt förbättring och utveckling [4]. Nedan följer de 

olika metoder som diskuteras:  

1. Klimatförbättrade betongsammansättningar 

2. Klimatförbättrade cementrecept 

3. Klimatoptimerad design 

4. Förnybar förbränning 

5. Filter och våtskrubber 

 

3.2.1. Klimatförbättrad betongsammansättningar 

Att ta fram nya betongsammansättningar innebär att proportionerna mellan cement, ballast, 

vatten och tillsatser, det vill säga kemiska tillsatsmedel, tillsatsmaterial och bindemedel, 

måste ändras så att andelen cement blir så liten som möjligt. Som tidigare nämnt är det 

förbränningen av kalk som bidrar till det stora koldioxidutsläppet som betong bidrar till och 

därmed hade detta kunnat minskas om mindre cement tillsätts i betongblandningen. Det finns 

idag betongrecept med alternativa tillsatsmaterial och fillers på marknaden som gör att 

betongens klimatpåverkan minskar. De tillsatsmaterial som används är främst restmaterial 

eller biprodukter från industrier av olika slag såsom masugnsslagg, flygaska och silikastoft.   
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Slagg som används är granulerad masugnsslagg, vilket är en biprodukt från tillverkningen av 

råjärn i en masugn [24]. Det är möjligt att ersätta upp till 60% av cementen med slagg och på 

så sätt minska rejält på användningen av klinker. Skillnaden mellan cement och slagg är att 

den sistnämnda är en aning mindre reaktivt och att det tar lite längre tid för betongen att 

härda, dock blir slutprodukten liknande [25].  

 

Ett annat tillsatsmaterial är flygaska vilket är en restprodukt som uppstår när det eldas i 

kolkraftverk och kolvärmeverk. Ämnet som finns i denna är aluminiumsilikatglas som gör att 

den kemiska sammansättningen ändras. Det går inte att använda flygaska på samma sätt som 

slagg då det kräver att en viss andel cement är med i blandningen för att kemiska reaktioner 

ska kunna ske [7].  

 

Det sista tillsatsmaterialet som används och som kan ersätta en del av cementen är silikastoft. 

Det är en restprodukt som uppstår när tillverkning av legeringsämnen till stål och är ett pulver 

som består av kiseldioxid. Används silikastoft som tillsatsmaterial kan dock ingen större del 

av cementen ersättas utan det är maximalt 10% [7]. 

 

3.2.2 Klimatförbättrade cementrecept 

Förutom att generellt använda mindre andel cement i betongrecepten så finns också 

alternativet att ta fram nya cementrecept för att dra ner på användningen cementklinker. Även 

här har branschen kommit en bit på vägen genom att minska andelen cementklinker.  Detta 

genom att samma tillsatsmaterial som används i betongrecepten adderas till 

cementblandningen, det vill säga flygaska och masugnsslagg [7]. En blandning av dessa kan 

ge en cement som har lika bra egenskaper som en cement som endast består av cementklinker 

[26]. Dock är varken slagg eller flygaska produkter som det inte finns oändliga resurser av 

och därmed måste det arbetas på att ta fram nya ersättningsmaterial som inte påverkar 

cementens egenskaper utan fungerar lika bra som slagg gör. 
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3.2.3. Klimatoptimerad design 

En annan metod som det förs mycket diskussioner om just nu och som används i en liten 

utsträckning är klimatoptimering av designer och projekt för att dra ner på klimatpåverkan. 

Detta innebär att rätt betong ska användas på rätt plats och på så sätt bidrar till att så lite 

betong som möjligt används, utan att hållfasthet påverkas, och att betong med högre klass än 

nödvändigt inte används.  

 

I de flesta projekt används mer betong än vad som är nödvändigt på många ställen och 

dessutom ofta en betong som har betydligt högre hållfasthet, bärighet och beständighet än vad 

som behövs. Detta beror på att konstruktörer och projektörer gör beräkningar för att ligga på 

den säkra sidan och därmed vara säker på att byggnaden håller för olika påfrestningar den 

utsätts för. Det kan också bero på att det finns krav på snabb uttorkningstid hos betong då 

byggprojekt har hög tidspress och för att exempelvis kunna lägga en plastmatta krävs det att 

betongen hinner torka till en viss nivå för att undvika framtida fuktproblem. Därmed måste 

betongen ha en högre klass än nödvändigt för att klara av den snabba uttorkningstid som 

krävs.  

 

Det branschen måste arbeta på är att ta fram lösningar som innebär att betongen utnyttjas 

effektivare och att funktionen optimeras i så stor utsträckning som möjligt, vilket måste ske 

genom att designer görs mer resurseffektiva och inte använder mer betong än vad som 

egentligen behövs och därmed blir klimatpåverkan från konstruktionen mindre. Det är också 

viktigt att alla berörda i projektet samarbetar på en bättre nivå än idag så att 

klimatoptimeringen kan ske redan i ett tidigt skede, då det annars är svårt att göra 

förändringar senare i projektet [27].  
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3.2.4. Förnybar förbränning 

Trots att mycket arbete går till att försöka dra ner andelen cement i betong och andelen 

cementklinker i cement så går det inte att bortse från att det inte är möjligt att byta ut något av 

det helt idag. Förutom att kalcineringsprocessen står för en stor del av utsläppen av koldioxid 

så kommer även 35–40% av dessa från förbränning av bränslen och är därmed också något 

branschen jobbar på och måste förbättra ännu mer [23]. Förbränningen är nödvändig för att 

cementklinker ska kunna tillverkas och då tillverkningen dessutom kräver höga temperaturer 

är det mycket material som behövs förbrännas. Det finns därmed potential för att minska 

utsläppen rejält med rätt metoder.  

 

Det finns två faktorer som är viktiga i arbetet att minska utsläppen vid bränsleförbränningen. 

Dels måste förbränningen bli så energieffektiviserad som möjligt och dels måste 

användningen av biobränslen eller fossilfri eldrift öka. Länge har det eldats fossila bränslen, 

som exempelvis kol, för värma upp ugnarna till förbränning, något som fortfarande 

förekommer men i en betydligt mindre utsträckning. Idag används en stor del avfallsbaserat 

bränsle och även en del biobaserat bränsle. Hos den största tillverkaren av cement i Sverige, 

Cementa, uppgår denna bränsleanvändning till 50 respektive 20 procent. Problemet med vissa 

bränslen, främst de helt biobaserade, är att det krävs en hel del förbehandling innan de går att 

använda i cementugnen. Detta beror på att cementklinkern absolut inte får blandas och 

reagera med ämnen som kan finnas i de biobaserade bränslena då det kan ge icke önskade 

egenskaper hos betongen [4].  

 

3.2.5. Filter 

Första steget efter förbränningen är att de gaser som bildas vid förbränning av kalk förs 

genom ett elektrofilter. Tekniken använder sig av att gasen passerar genom ett filter, detta 

filtret är negativt laddat. Vid detta skedet uppstår koronaurladdning som joniserar gasen som i 

sin tur gör att jonerna krockar med stoft och partiklar. Dessa blir sedan för tunga att 

transporteras i gasform och faller ner mot botten av filtret. Resterande gas fortsätter mot 

våtskrubber [28].   
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3.2.6. Våtskrubber  

Metoden för att framställa cement var oförändrad fram till år 2000. Den stora förändringen 

kom med svavelrengöringsanläggning, även kallat våtskrubber. Metoden fungerar genom 

principen att gasen besprutas med vatten som i sin tur blivit blandat med kalk som innehåller 

kalcium. När detta kalkberikade vattnet blandas med svavelmolekylerna i gasen bildas gips 

som restprodukt.  

 

I avsnitt 2.1.2 beskrivs grundreceptet för Portlandcement, där en av beståndsdelarna i receptet 

är gips, det vill säga att producera ett cement med mindre klimatavtryck bidrar till ett mindre 

krav att tillhandahålla gips från externa källor. Gasen som nu lämnar fabriken är betydligt 

renare än tidigare, dock är gasen fortfarande kontaminerad [15].   
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4. Framtiden för betong 

Att betong idag är ett av de vanligast förekommande och mest använda byggnadsmaterialet är 

ingen garanti för att det kommer fortsätta vara så framåt i tiden. Precis som det mesta i 

världen så är byggbranschen i ständig utveckling vilket också gäller användning av 

byggnadsmaterial. På grund av dess många egenskaper som är nämnda i avsnitt 3.3, så finns 

det vissa konstruktioner eller konstruktionsdelar som är svåra att bygga och uppföra i något 

annat material än betong. Däremot finns det konstruktioner där betong går att byta ut mot ett 

annat byggnadsmaterial som har en mindre klimatpåverkan till exempel trä.  

 

För att betong ska fortsätta vara ett av de vanligast förekommande byggnadsmaterialen så 

måste de möta klimatmålen och där med minska koldioxidutsläppen vid cementproduktionen. 

Hur detta ska göras finns det olika lösningar på, där en del har kommit relativt långt i 

utvecklingen och en del är fortfarande i startgroparna.  

 

Framtiden för betong är onekligen att lyckas producera klimatneutral betong. I en rapport från 

Chatham house [29] finns det en rad olika krav för att nå klimatneutral betong, där följande 

ingår:  

1. Carbon Capture Storage, CCS 

2. Alternativa fyllnadsmaterial 

3. Nya cementrecept   

4. Användningen av alternativa bränslen än fossila vid cementproduktionen. 

Förutom de fyra nämnda i rapporten adderas även de tre nedanstående punkterna: 

5. Återanvändning av betong  

6. Biologisk betong 

7. Alternativ till betong 

Alla ovanstående punkter används eller diskuteras inom branschen och ser ut att vara fullt 

möjliga att bli etablerade med undantag för CCS där branschen är skeptisk vilket framgår i 

avsnitt 5, men även i rapporten där dessa krav framkommer är experter kritiska till CCS 
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metoden. Nedan presenteras CCS och det följer även fler olika metoder och lösningar förutom 

som kan vara svaret på hur framtidens betong ska tas fram.  [29] 

 

4.1. Koldioxidavskiljning med CCS och CCU 

Vid tillverkningen cementklinker produceras ca 60% av all CO2 -utsläpp som 

cementtillverkningen står för vilket gör denna del av produktionen den mest essentiella att 

förminska för att nå målen för klimatneutral betong [30]. För att minska koldioxidutsläppen 

kan man använda två metoder som i grunden är baserade på 3 steg, för CCS (Carbon Capture 

and Storage) gäller följande [31]: 

1. Fånga upp den producerade gasen och omvandla gasen till vätska 

2. Transportera vätskan  

3. Lagra vätskan  

 

 

Nedan följer stegen för CCU (Carbon Capture and Utility): 

1. Fånga upp den producerade gasen och omvandla gasen till vätska 

2. Transportera vätskan  

3. Användning av vätskan  

 

Första steget är att fånga upp koldioxiden från produktionen, detta kan göras på tre sätt enligt 

IVL svenska miljöinstitutet [32]. Det första så kallade post combustion capture fungerar enligt 

följande: “Avskiljning sker genom att koldioxiden binds till ett lösningsmedel (oftast aminer) 

och därefter strippas genom uppvärmning” [32]. Svårigheterna med metoden är att den kräver 

mycket energi samt att effekterna på hälsan och miljön på grund av aminerna är mycket oklar. 

Andra metoden kallas oxy-fuel combustion capture och innebär att “Avskiljning börjar med 

en luftsepareringsprocess där syrgas separeras. Sedan sker förbränningen med syrgas och 

recirkulerad rökgas. Hög halt av koldioxid (85–90%) erhålls, resten är främst vatten som 
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kondenseras bort” [32]. Även denna metod använder sig av mycket energi, i detta fallet till 

luftseparering.  

 

Sista metoden benämns som pre-combustion capture och beskrivs enligt följande: “Tekniken 

inleds med att bränslet omvandlas till vätgas och koldioxid genom förgasning. Koldioxiden 

avskiljs sedan från vätgasen med till exempel aminskrubbning. Vätgasen kan användas för att 

driva en gasturbin, bränslecell eller som råvara till kemiindustrin” [32]. Svårigheten med 

denna metoden är att själva tekniken inte riktigt är redo än, både vad gäller 

förgasningstekniken och vätgasomvandlingen. Effekterna av att använda rätt metod kan göra 

att ca 14-33% av CO2 utsläppen minskar, den metod med störst potential är oxyfuel-

combustion capture även kallad syrgasavskiljare [32]. 

 

Andra steget är transporten där det i många fall händer att avskiljningen av CO2 sker på en 

plats där det inte finns en direkt koppling till en reservoar för lagring. Detta kräver då att den 

rena CO2 gasen omvandlas till ett så kallat superkritiskt tillstånd vilket gör att CO2 blir 

flytande. Transporten från fabrik till förvaringsplats sker främst genom två metoder vilket är 

via båt eller rörledningar. [33]  

 

Det tredje och slutgiltiga steget är steget då de två metoderna skiljer sig från varandra. Målet 

med CCS metoden är då att vätskan ska lagras i berggrunden. För att vätskan ska få lagras i 

dessa geologiska reservoarer måste ett flertal geologiska krav uppnås för att det ske så säkert 

som möjligt, dessa krav definieras nedan enligt myndigheten SGU (Sveriges geologiska 

undersökning) [33]: 

• Sandavsnittens totala mäktighet måste vara minst 15 meter. 

• Reservoaren måste ligga på minst 800 meters djup, för att säkerställa att trycket är så 

stort att koldioxiden är flytande. 

• Berggrunden måste också vara tillräckligt porös (mikroporer) och det ska finnas 

kontakt mellan porerna så att koldioxiden kan fylla upp utrymmet. 

• Det måste även finnas en tät bergart ovanför akviferen som kan fungera som ett "tak” 

så att koldioxiden stannar kvar i reservoaren.  
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 [33] 

När dessa krav uppfyllts kan vätskan transporteras till reservoaren för att sedan förvaras i 

obestämd tid. Försäkrandet över att dessa reservoarer inte kommer läcka är att de måste 

föreläggas och regelbundet övervakas samt att efter en längre tid kommer CO2 att 

mineraliseras vilket gör förvaringen ännu säkrare. Målet med CCU blir istället att den 

flytande CO2 ska användas i diverse industrier som framkommer i figur nedan [34] 

 

 

Figur 4.1 Representation av de olika användningsområdena av CO2 i dagens industrier [34].  

 

Enligt europakommissionen visar det sig dock att majoriteten av dessa användningsområden 

släpper ut samma mängd CO2 som togs upp vilket resulterar i att ingen slutgiltig skillnad i 

koldioxidutsläpp skett [33]. 
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Figur 4.2 Visar transportkedjan för CCS [32]. 

 

4.2. Alternativa fyllnadsmaterial 

4.2.1. Lignin 

Lignin är ett samlingsnamn för en serie polymera föreningar som finns i framförallt trä. Det är 

lignin, i samverkan med cellulosa, som bidrar till den mekaniska styrka som finns i trä [35]. 

Det har även upptäckts att det är ett mycket effektivt bindemedel, som dessutom är en mycket 

vanligt förekommande organisk förening i naturen [35]. Det är på grund av detta som en 

metod att använda lignin som ett bindemedel i betong och därmed ersätta en del eller all 

cement har upptäckts.  

 

Det är vid The University of Tokyo som forskare har gjort experiment med att återanvända 

använd betong och vid den processen använda sig av lignin som bindemedel istället för 

cement [36]. Anledningen är att även om branschen tänker klimatsmart och använder sig av 

återvunnen betong så krävs det ofta att ny cement tillsätts för att den ska kunna användas. På 

så sätt försvinner en del av det klimatsmarta eftersom det är cementtillverkningen som står för 

den största delen av koldioxidutsläppen [36]. 

 

Metoden som experimenterats med innebär att använd betong mals ner till ett pulver som 

sedan blandas med vatten och lignin. Denna blandning utsätts sedan för tryck samtidigt som 
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det hettas upp för att få fram en användbar betongblandning. För att få det bästa resultatet 

testades olika mängder vatten, betongpulver och lignin samtidigt som tryck- och 

värmeförhållandena även dem varierade. Detta då det bara är under rätt omständigheter som 

ligninet omvandlas till ett lim som går att använda som bindemedel. Resultatet av forskningen 

gav en betong som vid experimentella tester har en högre böjhållfasthet än en vanlig betong 

och en liknande tryckhållfasthet [36]. 

 

Än så länge har inte denna betong provats att bygga med, men det finns en framtidsvision om 

att detta ska ske och även att en betong ska kunna tillverkas från grunden med lignin som 

bindemedel och då även utvinna denna från andra växtkällor som exempelvis från jordbruket 

[36]. 

 

4.2.2. Biokol 

Ytterligare en lösning för att minska andelen cement i betong är att använda biokol som ett 

tillsatsmaterial. För att framställa biokol upphettas ett normalt organiskt material eller 

biomassa, exempelvis trädgårdsrester, ved eller matavfall, till en temperatur mellan 300°C 

och 1000°C. Detta görs i en ugn där inget syre eller luft får tillföras. Det som sker är att 

ämnen som metan, vattenånga, kolmonoxid och vätgas avges och ämnet blir därmed 

torrefierat [37].   

 

En fördel med denna metod blir att avfall och trädgårdsrester kan tas om hand och användas 

igen, samtidigt som koldioxidavtrycket blir mindre på grund av minskad användning av 

cement. Avfallet kan exempelvis vara rester från möbelfabriker, där mycket sågspån blir över 

och som sedan inte har något användningsområde [38].  

 

Det pulver som bildas kan sedan tillsättas till betongblandningen för att kunna minska andelen 

cement. Det har gjorts en del tester med betong som innehåller biokol, bland annat på The 

National University of Singapore som visar på att det ger en rad positiva konsekvenser med 

detta som tillsatsmaterial [38]. 

 



 

28 

 

Inblandningen av biokol bidrar till exempel till en snabbare härdning, vilken kan härledas till 

att biokol suger upp mycket vatten och binder det. En tillsats av biokol bidrar även till en 

ökad tidig styrka och ogenomtränglighet hos betongen som innebär att vid användning av 

flytande betong kan formar som används vid gjutning snabbare tas bort. Detta i sin tur innebär 

att tid och kostnad för projekt kan minska utan att det blir en större påverkan på klimatet. 

Förutom detta så har biokolen egenskapen att den binder koldioxid och “låser in” den i sin 

struktur. På så sätt kommer koldioxiden att vara bunden i konstruktioner genom betongen 

istället för att släppas ut i atmosfären. Metoden blir därmed ett sätt att både stärka 

konstruktion, minska cementanvändningen, återanvända material och binda upp koldioxid 

[38]. 

 

4.3. Nya cementrecept 

Det finns idag även en del olika metoder och projekt som innebär att nya cementrecept, med 

mindre klimatpåverkan, tas fram. En av de metoderna är Limestone Calcined Clay Cement, 

förkortat LC3. Den cement som de har jobbat för att ta fram är en ny sorts Portlandcement 

som består av 50% klinker, 30% kalcinerad lera, 15% kalksten och 5% gips.  

 

Denna metod innebär att det fortfarande används en relativt stor andel klinker i cementen, 

men andelen är nästintill halverad i jämförelse till den traditionella cementblandningen. 

Denna sortens cement kommer därmed inte att eliminera den stora klimatpåverkan som 

tillverkningen av cement har men den går att reduceras med 30% genom att halvera mängden 

klinker i blandningen [39].  

 

4.4. Användningen av alternativa bränslen  

Förutom att utsläppen av koldioxid sker i samband med kalcineringsprocessen vid 

cementtillverkning så står även förbränning av bränslen, för att komma upp i de höga 

temperaturer som krävs, för en stor del under tillverkningen, se avsnitt 2.4. Ett sätt för att 

minska betongens klimatpåverkan blir då att försöka utveckla förbränningen och finna 

lösningar som innebär noll koldioxidutsläpp, eller åtminstone en rejäl minskning av dem. 
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Ett sätt att dra ner på koldioxidutsläppen är att använda mindre kol vid förbränningen och 

istället övergå till biobaserade bränslen och förädlat avfallsbaserat bränsle, något som det 

redan arbetats med i stor utsträckning. År 2017 använde Cementa nästintill 50% 

avfallsbaserade bränslen och 20% biobaserade bränslen. För att användning av avfallsbaserat 

bränsle skall vara hållbart måste det dock arbetas med bättre avfallshantering där en mindre 

andel hamnar på deponi och istället energiåtervinns på ett mer effektivt sätt [40].  

 

 

 

Vad gäller renodlade biobaserade bränslen är det för Sveriges del skogen som har störst 

potential att kunna användas i detta industriella sammanhang. Här kan man använda sig av de 

restprodukter som uppstår från råvarorna i skogen vid tillverkning av olika träbaserade 

material eller den andel som inte lämpar sig för materialtillverkning. Det krävs dock en del 

förändringar på cementfabrikerna då ugnarna måste anpassas för den mer biobaserade 

förbränningen, vilket blir en kostnad och därför tar omställningen från fossila bränslen tid 

[40].  

 

Förutom att använda biobaserade bränslen finns det också nya, innovativa lösningar som 

prövas runt om i världen och som inte används än i den faktiska produktionen. Det som är den 

stora utmaningen är att lyckas komma upp i de höga temperaturer, +1450°C, som krävs för att 

kalcineringsprocessen ska kunna ske.  

 

En metod som har testats på Massachusetts Institute of Technology är att använda elektrolys 

som energikälla [41]. Metoden innebär att det fossila bränslet ersätts med ett elektrolysrör där 

de två elektroderna producerar syrgasbubblor och en syra respektive en bas och 

vätgasbubblor. I den bildade syran löses sedan mald kalk upp, vilket ger en ström av ren 

koldioxid. Vid den andra elektroden skapas kalciumhydroxid vilket kan processas till cement 

och slutprodukten blir kalciumsilikat [41].  
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Eftersom det är ren koldioxid som uppstår, som inte är förorenad av kolmonoxid och dylikt, 

så kan denna i teorin användas till andra saker såsom i oljeindustrin eller som kolsyra. Det är 

också under kontrollerade former som denna koldioxid uppstår och därmed släpps inget av det 

ut i naturen. Det finns dock fortfarande mer att jobba på i denna process, och projektet har 

som mål att slutprodukten endast ska bli cement och vattenånga [41].  

 

Utöver elektrolys finns det också en metod under utveckling som använder sig av solenergi 

som energikälla. Problemet med detta tillvägagångssätt har varit att det inte går att uppnå de 

höga temperaturer som krävs för att cement ska kunna framställas [42]. Det är bolaget 

Heliogen som tagit fram en metod med vilken det ska vara möjligt att komma upp i 

temperaturer runt +1500°C. För att uppnå detta används en kombination av CSP, 

koncentrerad solenergi, och AI, Artificiell Intelligens, och därmed kan högre temperaturer nås 

än vad tidigare lyckats med. Det är speglar som används för att rikta solens strålar mot en viss 

punkt och sedan, med hjälp av AI:n, kan dessa speglar övas upp för att ännu mer specifikt 

riktas mot en viss punkt, exempelvis en gasledning [42]. 

 

4.5. Återanvändning av betong 

Det finns självklart fler åtgärder för att minska betongens klimatpåverkan än de punkter som 

tas upp i Chatmans rapport, att återvinna och återanvända betong kan vara en lösning till att 

minska dess klimatpåverkan. Gammal betong används idag endast som fyllnadsmedel på 

deponi eller i vägar efter rivning. När denna betong tillverkats har stora mängden naturgrus 

eller krossat berg använts som ballast, något som sedan går till spillo. Forskning visar på att 

det finns möjligheter att ta tillvara på den gamla betongen och använda den som ballast i ny 

betong istället för att nytt naturgrus eller krossat berg ska behöva användas [43]. Ett projekt 

som pågår heter Re:Concrete och är en doktorsavhandling som är kopplad till 

avfallsprocessen i betongindustrin. Doktorandprojektet är ett samarbete mellan högskolan i 

Borås och CBI Betonginstitutet och har slutdatum nästa år (2121) [43].  Det är därmed inte 

helt avslutat men det har redan nu publicerats artiklar där det forskats på hur återvinningen ser 

ut i Sverige idag. För att gammal betong ska kunna användas igen krävs det att betong 

sorteras bättre och inte blandas med andra stenmaterial som uppkommer vid bygg- och 

rivningsarbeten. Detta då det är viktigt att inga okända ämnen blir inblandade i betongen och 
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därmed ger den egenskaper som försämrar kvalitén såsom lägre hållfasthet och sämre 

beständighet [44].  

 

 

 

 

 

 

Förutom att det finns använd betong som hamnar på deponi så finns det också stora mängder 

oanvänd, färsk betong som hamnar där, något som sker då mycket betong returneras vid 

beställningar. Att detta sker kan bero på att en överbeställning har skett och därmed inte 

använts eller att något kvalitetsproblem uppstått då betong är en färskvara. För att ta vara på 

denna resurs har två företag, Allu och Mapei, gått ihop i ett samarbete för att återvinna den 

returnerade betongen. Till detta används en metod som de kallas Circulus vilken innebär att 

färsk betong omvandlas till återvunnet granulat som sedan krossas och kan användas som 

ballast i ny betong. Än så länge går det att använda mellan 5 och 30% av det återvunna 

granulatet som ballast, vilket gör en stor skillnad vad gäller klimatavtryck [45]. 

 

4.6. Biologisk betong 

En annan möjlighet för att minska på klimatpåverkan från betong är att på olika sätt 

kompensera för den mängd koldioxid som släpps ut vid tillverkningen. Ett av dessa projekt 

som är under utveckling på ett universitet i Barcelona i Spanien, Universitat Politécnia de 

Catalunya [46], är en biologisk betong som innebär att på dess yta växer olika organismer 

såsom mossa, lavar, mikroalger och svampar.  

 

Detta möjliggörs genom att betongen fångar upp regnvattnet som i sin tur ger organismerna 

utrymme att växa. För att detta skall vara möjligt att genomföra rent struktur- och 

hållbarhetsmässigt måste en konstruktion med en sådan biologisk betong vara uppbyggd av 

olika lager. Dels finns det ett biologiskt lager, vilket är det som samlar upp och lagrar 
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regnvattnet. Detta lager är sedan avskilt med ett vattentätt lager som separerar den inre 

strukturella uppbyggnaden från organismerna. Det finns även ett yttre lager som istället 

tillåter vattnet att komma in och även hålls kvar där, så att organismerna ska få tillräckligt 

med vätska för att kunna ta sig. Till denna organiska betong har två olika bascement testats, 

dels klassiskt Portlandcement och även ett magnesiumfosfatcement och sedan har pH-värdet 

och även porositeten ändrats för att kunna uppnå de biologiska egenskaperna [46].  

 

Tanken med denna typ av betong är att det biologiska lagret ska fånga upp och binda 

koldioxid som finns i luften och atmosfären och därmed kompensera för de mängderna som 

släppts ut vid tillverkningen.  

Denna betong har inte använts i praktiken utan är fortfarande i utvecklingsfasen och det är en 

bra bit kvar innan det är något som kan användas. Dels måste det testas hur mycket tyngre 

konstruktionen blir med de olika organismerna och vattnet som ska hållas kvar och också 

räkna på detta. Dessutom är denna metod hittills endast utvecklad och utformad för ett klimat 

som överensstämmer med ett medelhavsklimat och därmed blir den svår att i dagsläget 

använda i många delar av världen, inklusive Sverige [46] 

 

4.7. Alternativ till betong 

Det finns ett antal olika material att uppföra en stomme av och just nu pågår en högaktuell 

diskussion om att välja betong eller trä, då båda besitter egenskaper som är fördelaktiga men 

också negativa. I konstruktioner utöver bostäder är det i princip enbart betong som kan 

appliceras då trä ej klarar fukt och beständighetskrav som finns för exempelvis ett 

vattenkraftverk eller en tunnel.  

 

Byggprocessen är uppdelad i olika segment, det första initiala skedet är råvaruförsörjning 

(A1), transport (A2) och tillverkning (A3), och tillsammans utgör de produktskedet. Då 

tillverkningen är det som detta arbete främst riktat in sig på blir det också detta skede som 

redovisas här. Nedan framkommer de utsläpp som sker beroende på. Vilket stommaterial som 

väljs i ett flervåningsbostadshus [47]. 
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Utformning av stomme Utsläpp [kg CO2-ekv./m²] 

Platsgjuten betong med kvarsittande form 279 

Platsgjuten betongstomme med lätta utfackningsväggar  234 

Prefab betongstomme 214 

Volymelement i trä  176 

Massiv stomme KL-trä 167 

Tabell 4.1 - Utsläpp av olika stommar i skedena A1-A3 [47].  

 

 

Diagram 4.1 – Sammanställning av värdena från tabell 4.1 
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5. Branschens perspektiv  

För att få en bild av hur arbetet med att nå en marknad med endast klimatneutral betong år 

2045 går, vad som konkret görs idag och vad som planeras att göras har aktörer från 

branschen intervjuats. Detta för att se över hur branschens perspektiv ser ut och vad 

förhoppningarna på vad som ska ske är. Det ger också en bild på vad som är viktiga 

påverkansfaktorer i frågan då det måste finnas regelverk från myndigheter, som följer arbetets 

utveckling, och därmed finnas ett samspel mellan dessa och byggbranschen. Andra viktiga 

faktorer är kostnader och tid då byggbranschen redan är väldigt styrt av detta och därmed är 

något som måste tas med i kalkylerna. För att få en så nyanserad och bred bild som möjligt är 

det aktörer från byggprocessens alla delar som har intervjuats; tillverkare, konstruktörer, 

entreprenörer och beställare/byggherrar.  

 

5.1. Tillverkare 

En viktig aktör som kan påverka hur mycket betongen påverkar klimatet är betongtillverkare. 

Det är dem som har möjlighet ta fram nya recept med olika tillsatsmedel och tillsatsmaterial, 

vilket kan generera en mer klimatsmart betong.  

5.1.1. Respondent 1 & 2  

Respondent 1 och respondent 2 arbetar båda på samma företag och har varit aktiva i 

branschen sedan 2007 respektive 2008. Båda arbetar idag som platschefer, respondent 1 sedan 

årsskiftet och respondent 2 sedan två år tillbaka, men båda två har en bakgrund inom andra 

delar av betongbranschen. Företaget de arbetar på tillverkar färsk betong och är en av de 

största tillverkarna av detta i Sverige.  

 

Företaget producerar idag en klimatförbättrad betong som går att beställa i olika nivåerna, där 

nivåerna representerar andelen slagg som blandas i. Slaggen bidrar till att betongen blir tätare 

men enligt respondenterna innebär inblandningen ingen skillnad sett till hållfasthet i 

förhållande till en konventionell betong.  
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Det respondent 1 ser som ett problem är att få branschen att hänga med då produkten 

fortfarande är relativt ny och hen tror att många kan vara rädda för att prova något nytt som 

inte tidigare använts i stor utsträckning. Hen anser att många fortfarande är kvar i den gamla 

skolans tänk och har lite svårt med förändringar. Däremot ser respondent 1 en positivitet från 

deras kunder som är intresserade av ett större klimatarbete och som även kan vara villiga att 

betala lite mer för detta. 

 

Både respondent 1 och 2 ser att metoden “Rätt betong på rätt plats” är ett koncept som borde 

tillämpas ännu mer och de ser inte heller några problem med att använda deras 

klimatförbättrade betong till olika hållfasthetsklasser och konstruktioner.  

Det som kan ställa till problem, enligt respondent 1 är att den klimatförbättrade betongen kan 

ta längre tid att torka ut. Dock har detta inte varit resultatet vid de tester som gjorts utan 

torkningstiden blir ungefär densamma. Det respondent 2 ser som ett problem är att branschens 

datorprogram inte kommit tillräckligt långt i utvecklingen och därför inte går att använda på 

ny, klimatförbättrad betong. Det är något som företaget arbetar med, för att få fram nya 

program som är anpassade till de mer klimatsmarta betongtyperna. 

 

Vad gäller framtiden tror båda respondenterna på att den klimatförbättrade betongen kommer 

att utvecklas ännu mer och att nya lösningar måste komma då slagg inte är ett material som 

det finns oändliga mängder av.  

 

De tror också att en bättre dialog mellan alla branschens aktörer är en viktig del för att nå ett 

mer flexibelt och nytänkande arbete. Helst tror de att det är viktigt att dialog sker redan innan 

krav sätts för att kunna nå den bästa lösningen genom samspel mellan konstruktion och 

klimatpåverkan.  

 

De tror inte att betongbranschen kommer att konkurreras ut av den ökade användningen av trä 

som stommaterial, då betong är ett material som alltid kommer att behövas. Respondent 1 

menar dock att det måste arbetas mycket med utveckling och nya lösningar för att betong ska 

kunna bli ett klimatneutralt material till år 2045.  
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5.1.2. Respondent 3 

Respondent 3 arbetar idag, sedan ett år tillbaka, som kvalitets- och miljöchef på sitt företag 

vilket innebär att hen ansvarar för allt miljörelaterat kopplat till deras fabriker, miljö- och 

hållbarhetsmål och även ansvar för företagets ledningssystem. Hen har sedan tidigare varit i 

branschen i 8 år och arbetar nu på ett företag som tillverkar betong.  

 

Företaget respondenten arbetar på tillverkar en klimatförbättrad betong, vilken fås fram 

genom att delar av cementet ersätts med alternativa bindemedel såsom flygaska eller slagg. 

Även det cement som företaget köper in har en andel flygaska i sig och är alltså inte ett rent 

Portlandcement. Den klimatförbättrade betongen följer Svensk Betongs vägledning som finns 

för just betong med mindre klimatpåverkan och finns därmed i olika steg beroende på 

mängden inblandning av tillsatsmaterial istället för cement. Respondenten anser att det finns 

en marknad för denna betong idag men den köps inte alls i samma utsträckning som den 

vanliga betongen.  

 

Även om företaget idag använder sig av både flygaska och slagg anser respondenten att 

flygaska inte är den optimala restprodukten att använda då den kommer från att det eldas i 

kolkraftverk. Det finns inte heller oändliga mängder slagg och hen anser därför att det är 

viktigt att arbeta med att finna nya lösningar innan denna resurs inte längre går att få tag i.  

 

Respondenten ser en skillnad gällande användningen av betong, där det främst gäller hur man 

använder betongen då mängden betong som används har varit ungefär densamma under en 

längre tid. Förr använde man en mindre mängd cement och hade därmed en betong med högre 

vct-tal, lägre hållfasthet och längre uttorkningstider. Då man idag har en ökad tidspress på 

byggena försöker man få ner vct-talen så mycket som möjligt för att snabba på uttrokningen 

och därmed ökas mängden cement.  
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Det är också tidsaspekten som kan bli ett problem vid användning av en klimatförbättrad 

betong tror respondenten. Detta då dessa kan generera längre uttorkningstider, vilket innebär 

att det behövs arbetskraft under en längre period och för att det måste göras nya beräkningar. 

Däremot blir det ingen större skillnad i kostnad om man endast ser till aspekten att köpa in en 

klimatförbättrad betong istället för en vanlig betong.  

 

Enligt respondenten är branschen relativt anpassningsbar för nya tekniker, problemet är att det 

tar lång tid att införa dem då det både är en säkerhetsfråga, kvalitetsfråga och en 

hållbarhetsfråga.  

 

Hen ser dock att en del saker redan görs, både i branschen och på hens företag. Det arbetas 

exempelvis med att använda restbetong i en högre utsträckning, då som ballast i ny betong. 

Respondenten ser också ett ökat arbete med “rätt betong på rätt plats” men anser att det kan 

göras mycket mer med detta för att betongen med högre hållfasthetsklasser inte ska användas 

i onödan. Hen anser att detta är en av de viktigaste sakerna att arbeta med när man ser till det 

konstruktionsmässiga men att det trots allt är kalcineringen av kalksten som sker vid 

cementtillverkningen som genererar de stora utsläppen och för att en klimatneutral betong ska 

kunna uppnås krävs det en fungerande CCS-teknik.  

Hen tror däremot inte att betongbranschen är hotad av träindustrin då betongbyggnader har en 

mycket längre livstid än träbyggnader, vilket är något som är viktigt att ha med i beräkningar. 

 

 

5.2. Konstruktör 

Eftersom konstruktörer är de som sitter på kunskapen om vilka konstruktioner som är 

praktiskt möjliga att bygga är dessa en mycket viktig aktör i arbetet med att få ner betongens 

klimatpåverkan. De har kunskapen att räkna på hur mycket betong som behövs till en 

konstruktion och även vilka betongblandningar och recept som är möjliga att använda.  
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5.2.1. Respondent 4 

Respondent 4 har arbetat inom branschen i 3 år som konstruktör och arbetar nästintill enbart 

med betong förutom vad gäller smådetaljer. Enligt respondenten arbetar de mycket med 

prefabricerade element som dimensioneras av leverantören men de dimensioner förhåller sig 

till de funktionskrav som respondenten fått fram. I stora delar av de projekt som den 

intervjuade arbetat med ska det ha haft någon form av certifiering de följer men att de sällan 

är särskilt imponerande mål då den tekniskt möjliga CO2 -nivån är betydligt lägre än det som 

definieras som krav. Det ska främst vara grundat i ekonomiska skäl, sen ska dessa 

certifieringar mer fokusera på miljögifter och energi än CO2 -utsläpp från produktionen. Hen 

anser att kommunen borde ställa högre krav när de säljer av mark för att garantera att 

nyproduktionen förhåller till miljökrav. 

 

Att använda alternativa material är inte funktionellt i praktiken då man inte kan frångå alla de 

egenskaper betong har på ett rimligt sätt, i valet av tex stommaterial är de akustiska och 

brandegenskaperna viktigare än konstruktionen i sig. Dock tror respondenten på att det finns 

en framtid för hybridkonstruktion, att till exempel kombinera betong och trä för att skapa ett 

material som drar nytta av fördelarna av de olika beståndsdelarna.  

 

Det framkom att som konstruktör presenteras enbart det minsta möjliga dimensionerna och på 

så sätt är det upp till leverantören eller entreprenörerna att klimatanpassa produkten. Ett 

exempel gavs där konstruktören framför att hen specificerar en konstruktionsdel med 

hållfasthetsklassen C25 eller C30 där sedan leverantören väljer en hållfasthetsklass på C45 för 

att snabba på uttorkningstiden av betongen vilket resulterar i en mindre ekonomisk påverkan, 

vilket även är den enda faktorn för att motivera denna högre hållfasthetsklassen. 

Respondenten säger att det är svårt att implementera en klimatförbättrad betong över steg 1 

(se bilaga 3) då den får en så pass lång uttorkningstid att det inte blir ekonomiskt hållbart, 

lösningar hade varit alternativa ytskikt som tål mer fukt. Dock anser hen att trimma 

konstruktioner är en bättre lösning som inte kräver några direkta tekniska förändringar, vilket 

innebär att så lite betong som möjligt används.  För att nå den klimatneutrala betongen år 

2045 ses den enda lösning att vara CCS tekniken. I ett projekt som respondenten deltar i 

utvecklingen av ska det teoretiskt sett ha möjlighet att få ner CO2 -utsläppen till 50 procent av 
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en standardkonstruktion med hjälp av bland annat rätt materialval och användandet av mindre 

material, men att detta inte är tillräckligt.  

5.3. Entrepenör 

De som utför byggnadsarbetet är de olika entreprenörerna och det viktiga för dem är att de vet 

vad som ska byggas och vad för krav som satts upp, exempelvis vad gäller miljö. 

Entreprenörer blir därmed en viktig aktör som måste arbeta tillsammans med övriga för att nå 

ett bra resultat.  

5.3.1. Respondent 5  

Respondent 5 arbetar både som politiker och som hållbarhetschef inom byggbranschen samt 

driver stort miljöprojekt som sammankopplar kommunala och privata intressenter för att 

skapa ett forum för klimat och miljörelaterade frågor.  

 

Enligt respondenten anpassar de sig helt efter kundens önskemål, men om de har möjlighet att 

påverka så försöker de införa ett så klimateffektivt byggande som möjligt. Den generella 

trenden inom byggbranschen har blivit allt mer klimatmedvetet tänk. 2019 så var 1 av 13 

projekt med hög fokus på miljöpåverkan och där 60% av pågående projekt är utförda med 

klimatberäkningar. Ett problem för utvecklingen som uppstår är att finansiering för 

pilotprojekt saknas många gånger, riskerna är för höga gentemot vinsten därför tar det oftast 

lång tid innan nya metoder och tekniker kan introduceras i branschen.  

 

Förr fanns en fokusering på energianvändningen under konstruktionens drift som ansågs stå 

för 80% av utsläppen, idag är den siffran nere på 30–40%. I vissa projekt kan även driften 

räknas som 0% då de näst intill är helt fossilfria. Fokuseringen idag ligger mer på 

materialtillverkning och utvinning av råmaterialet där detta skifte av fokus skedde ca 2017–

2018. Respondenten påpekar att det borde tänkas mer ur ett längre helhetsperspektiv och ger 

exemplet att ett parkeringshus kan byggas idag för att fungera som parkeringsplats åt bilar, 

men framtiden kan se ut så att bilar inte är relevant transportmedel längre vilket öppnar 

möjligheten till att bygga om parkeringshuset till bostäder. Hen trycker även på att rätt betong 

på rätt plats ska användas, dvs inte för höga betongkvaliteter på fel ställen. Det gäller även att 

använda rätt produktionsmetod, att få med leverantörernas spetskunskap i ett tidigt skede och 
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att de ska samarbete med projektörerna och arkitekterna så man slipper överdimensioneringar 

då det idag slarvas på grund av att samarbetet i det initiala skedet inte fungerar på en nivå som 

det bör göra.  

 

5.4. Beställare  

De som sitter på den yttersta makten att kunna påverka är beställare och byggherrar, då det är 

dem som sätter upp kraven för den konstruktion som ska tillverkas även när det gäller miljö. 

Därmed blir de en viktig aktör i arbetet mot en mer klimatsmart betong.  

 

5.4.1. Respondent 6  

Den sjunde respondenten har arbetat i branschen lite mer än 2 år som klimat och 

miljöansvarig och är kommunalt anställd vilket innebär att personen sitter främst som ett stöd 

för kollegor i frågor rörande klimat- och miljöfrågor samt följer upp och föreslår diverse olika 

lösningar i miljöfrågor. Som beställare arbetar företaget uteslutande med flerfamiljshus, dock 

är majoriteten av bostäderna under deras förfogande befintliga det vill säga att förvaltning och 

renovering är vanligare än nyproduktion.  

 

Enligt respondenten finns det ingen specifik strategi gällande nyproduktion varken gällande 

klimatkrav eller miljöcertifiering vilket beror på att det generella intrycket är att de boende 

inte ser en certifiering som en prioritering värd en högre hyra, dock är det viktigt att inga 

hälso- och miljöfarliga ämnen förekommer.  

Hen ser att det borde finnas ett internt ramverk i framtiden för nyproduktion för att kunna 

leverera en viss standard. Men för att kunna ta fram detta ramverk krävs kunskap vilket 

respondenten säger inte finns på en utbredd nivå. Sättet de kringgår detta problem är genom 

att ha utmanande projekt, där ett exempel på detta var att de utlyste en tävling där diverse 

entreprenörer skulle komma med olika förslag som resulterade i ett projekt som vann hade 

både minst klimatbelastning och kostnad. Detta projekt bidrog också med kunskap till hela 

projektgruppen i klimateffektivt byggande, även om det finns mycket kvar att lära ansåg 

respondenten. Eftersom den generellt bristande kunskapen om klimateffektivt byggande finns 
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i företaget överlämnas krav på byggnader till entreprenörerna och deras leverantörer då de 

anses var de mest sakkunniga. 

 

Det tidigare nämnda tävlingsprojektet är ett av de få projekt som de utfört klimatberäkningar 

på, och då främst används IVL beräkningsprogram. Hen anser att detta programmet är 

inkomplett då det borde finnas en bättre och mer integrerat program där möjligheten att utföra 

beräkningarna redan under mängdningen i den initiala kalkylen finns. 

 

 Ett steg mot mer klimateffektivt byggande är att återanvända material vilket respondenten 

arbetar aktivt med då de håller på att testa olika metoder att återbruka tegel från 

konstruktioner som ska rivas eller renoveras. För att nå klimatneutralt byggande år 2045 är det 

oundvikligt att använda sig av CCS-tekniken anser respondenten men om det ska appliceras i 

hela industrin så kommer det ställa enormt höga krav på förvaringsplatser.  

 

5.4.2. Respondent 7 

Respondent 7 arbetar idag som byggteknikchef med alla frågor som rör byggteknik, byggfysik 

och byggprocessen på ett statligt fastighetsbolag som både bygger och förvaltar. Hen har 

arbetat inom branschen sen sin examen från Chalmers 1982, främst som 

byggnadskonstruktör.  

Inom företaget arbetar man mycket med betong och stål men det börjar också uppföras en del 

träkonstruktioner. Det krav som finns från deras sida är att alla byggnader ska uppfylla 

Miljöbyggnad Guld och det görs klimatberäkningar på alla projekt de gör, där framförallt 

IVLs beräkningsprogram används.  

 

Respondenten tror på att trä kan vara ett bättre alternativ att använda än betong då 

klimatavtrycket blir mindre. Då företaget gjort klimatberäkningar på några av sina egna 

konstruktioner bland annat där en bestod av trästomme med integrerade stålbalkar och en 

annan helt i betong fick de resultatet att klimatavtrycket hos trä- och stålkonstruktionen var ca 

40-50% lägre än hos betongkonstruktionen. Det respondenten ser som ett problem är att det 

blir dyrare. 
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Företaget använder sig också en del av miljöbetong, dock inte till hela konstruktioner. Den 

klimatförbättrade betongen används exempelvis till källardelar och där det inte ska läggas 

några organiska tätskikt. Vid andra konstruktionsdelar såsom platta på mark och där det ska 

läggas täta golvbeläggningsmaterial används inte miljöbetongen utan en mer högvärdig 

betong, något som främst beror på tidsfaktorn.  

 

Respondenten anser att det är viktigt med ett bra samspel mellan företaget och de 

entreprenörer som utför arbetet. Oavsett vad det är för entreprenadform som tillämpas är det 

viktigt att vara med och följa upp och föra en kontinuerlig dialog så att miljöarbetet blir så bra 

och effektivt som möjligt.  

En annan viktig punkt enligt respondenten är att kunskapen som finns i branschen måste 

spridas och nå ut till fler för att klimateffektiva lösningar ska kunna komma fram. Problemet 

där anser hen vara att branschen är väldigt kostnadsfixerad och därmed hade en lösning 

kunnat vara att det tillkommer någon form av koldioxidpeng eller återbrukspeng för att 

kompensera. 

 

En annan viktig sak att arbeta med för att få ner betongens klimatpåverkan tror respondenten 

är att jobba med rätt betong på rätt plats, det vill säga att olika recept tas fram och används på 

olika konstruktionsdelar. Det medför även att mindre mängder betong används genom att 

konstruktionerna slimmas. Hen anser att det går att spara upp mot 20% på alla konstruktioner 

genom att dra ner på marginalerna och därmed minska klimatbelastningen på de olika 

konstruktionsdelarna. 

 

Respondenten är även av inställningen att konstruktioner gjorda som hybrider hade kunnat 

vara en bra lösning. Detta genom att man kombinerar trä och betong och därmed får 

användning av båda dess egenskaper. I ett av deras projekt användes ett träbjälklag där en 

isolerskiva byggdes in och sedan flytspacklas detta med ett tunt lager betong. Genom detta tar 

träet dragspänningar samtidigt som betongen tar belastningen av tryckkraften och resultatet 

blir väldigt effektivt.  
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Hen tror att målen vad gäller klimatneutral betong kan vara möjlig att uppnå men det krävs 

fortfarande mycket arbete och nya innovativa lösningar. Att nå de mål som är uppsatta för 

2030 ska dock inte vara några problem, tror respondenten.  
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6. Resultat 

Att betong är ett material som har en stor påverkan på klimatet är något som inte går att bortse 

från och något som man ser allvarligt på i branschen. Det är ett uttalat problem att de mängder 

koldioxid som släpps ut när cement tillverkas är för stora och att något måste göras för att 

åtgärda och minska på utsläppen. Detta är något som företag inom branschen är eniga om, 

oavsett i vilken del av byggprocessen de är verksamma. De är också medvetna om att en 

större förändring måste ske inom en snar framtid och därför är den färdplan som tagits fram, 

“Färdplan för klimatneutral konkurrenskraft Betongbranschen”, en viktig vägvisare även om 

den inte har alla svar. 

 

Hur målen som är uppsatta i färdplanen ska nås och vad som krävs för att lyckas är dock 

ingen enkel fråga att svara på och även inom branschen finns det olika åsikter om vad som är 

lösningen.  

En linje som flera av de intervjuade är inne på är att kunskapsnivån måste öka inom hela 

branschen. Det måste finnas ett större kunskapsutbyte än vad som sker idag för att fler ska 

vara insatta i vad som behövs göras och vad vissa beslut får för konsekvenser. Det som är 

svårt med detta är att byggbranschen är en så stor bransch och därmed är det svårt att nå ut till 

alla. Kunskapen måste ökas redan under tidiga utbildningar men även hos företagen måste 

mer utbildning erbjudas för att kunskapsnivån ska kunna öka.  

 

Detta är också en anledning till att kommunikation mellan de olika aktörerna är en viktig 

punkt, och något som framkom som en viktig lösning för minskad klimatpåverkan från betong 

under intervjuerna. Här kan dels ske kunskapsutbyten och dels kan betonganvändningen 

optimeras och förbättras. Genom tidig kommunikation i processen tror några respondenter att 

det dels går att testa att använda en större mängd klimatförbättrad betong i konstruktionerna 

och dels kan rätt betong på rätt plats användas i en ännu större utsträckning.  

 

Andra lösningar är de som presenterats i avsnitt 5.1, det vill säga nya metoder och recept som 

på olika sätt ger en minskad klimatpåverkan från betong. Det som många tror krävs för att nå 

de mål som finns i färdplanen, att betong ska vara ett klimatneutralt ämne till 2045, är att 
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tekniken CCS blir användbar. De tror på att det går att dra ner klimatpåverkan relativt mycket 

med nya recept och även med förbränning av andra bränslen än fossila men för att betong ska 

bli klimatneutralt måste koldioxidhalten reduceras rejält. Därmed tror de att det krävs att 

koldioxiden tas om hand på något sätt och därmed blir CCS lösningen.  

På frågan om någon av dessa lösningar är ekonomiskt hållbara blir svaret att det beror på vad 

som prioriteras. Byggbranschen omsätter enorma summor varje år och om man väljer att satsa 

på på att göra branschen klimatneutral så tror de tillfrågade att det ska vara möjligt. Om det 

kommer kunna ske redan till 2045 är det dock delade meningar om då många anser att det 

hänger på om CCS, eller någon annan teknik som tar hand om koldioxidutsläppen, blivit en 

fungerande och användbar teknik, vilket det inte finns några svar på när det kan ske.  

 

Många företag verkar vara villiga att betala en aning mer för att ta steget mot en användning 

av miljövänligare betong, enligt de intervjuade. Dock är det inte materialet i sig som än så 

länge utgör den stora kostnaden, om man ser till vad en klimatförbättrad betong kostar på 

marknaden idag. Problemet ligger istället i att en sådan betong kan få en aning längre 

uttorkningstid och därmed kan göra att byggnationstiden för en konstruktion blir längre än 

vanligt. Eftersom arbetskraft idag kostar mer än material inom byggbranschen leder en längre 

byggnationstid till ökade kostnader.  

 

En framtid där betong inte används alls i konstruktioner ser inte ut att ske enligt de som blivit 

intervjuade. Materialet har dock fått ökad konkurrens på senare tid, inte minst från trä, men än 

så länge finns det inget material som kan ersätta betongen i vissa miljöer, främst i de fuktiga, 

och till vissa konstruktionsdelar, exempelvis platta på mark. Därmed blir det svårt att helt och 

hållet ersätta betong och för att det ska ske måste ett material tas fram som har samma 

beständighet och egenskaper som betongen. Däremot finns det många projekt där nya 

tillverkningsprocesser prövas och tas fram för att på så sätt minska på klimatpåverkan av 

betongen och fortfarande kunna använda detta i samma stora utsträckning som idag.    
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7. Diskussion  

Arbetet har visat att betong är ett material som är oundvikligt att använda i många av dagens 

konstruktioner vilket kan förklaras genom att betong har sina många egenskaper som inte går 

att finna i något annat material på samma sätt. Då egenskaper såsom formbarhet och 

beständighet är essentiella i dagens konstruktioner lämnas många produktioner med endast 

alternativet betong att använda. Att materialet är en stor källa till koldioxidutsläpp är 

konstaterat och även att stora åtgärder måste göras åt detta.  

 

Som tidigare nämnt är målet att byggbranschen ska vara klimatneutral 2045, något som ser ut 

att bli en stor utmaning. Det stora problemet idag grundar sig i att det inte finns någon enkel 

lösning. Det finns inga framtagna metoder eller recept för betong som gör att målet är inom 

räckhåll idag. Det branschen främst gör idag är att blanda in slagg och flygaska i både cement 

och betong för att göra dem klimatförbättrade på olika nivåer, vilket är ett steg i rätt riktning 

men långt ifrån tillräckligt då det bara genererar en minskad klimatpåverkan med 15-20%.  

 

Hos många av respondenterna finns uppfattningen att det som krävs för att nå målet är att 

CCS-tekniken utvecklas och blir något som används i branschen. På så sätt kommer en stor 

del av koldioxidutsläppen att tas om hand men att förlita sig helt på CCS ser vi inte som en 

långvarig lösning utan enbart något temporärt då detta innebär att hela jordens industrier 

förlitar sig på geologisk lagring. Det kan uppstå problem om lagringen inte lyckas hålla tätt då 

det kan leda till kontaminering av närmiljöer.  

 

Att försöka implementera tekniken för CCU blir i det långa loppet inte försvarbart i den 

mening att det inte gör någon verklig skillnad, det flyttar bara utsläppen till en annan industri. 

Det kommer se bra ut för betongindustrin men att föra vidare och släppa ut koldioxiden i en 

annan industri ser inte vi som ett hållbart alternativ.  
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Om CCS-tekniken inte blir tillämpbar så finns det ändå möjlighet till att dra ner på 

klimatpåverkan och skapa ett material som är förbättrat upp till 70-80 procent. Enligt 

respondent 7 visar deras beräkningar på ett av deras projekt att med hjälp av smarta val både 

gällande material, effektivisering och trimning för att minimera överkonsumtionen så ska det 

vara genomförbart att bygga konstruktioner med 50% mindre CO2 -utsläpp.  

 

Respondent 7 och 4 är båda mycket övertygade om att en kombination av trä och betong i en 

hybridstomme hade varit den bästa lösningen. På så sätt minskar användningen av betong 

samtidigt som kombinationen innebär att båda materialens egenskaper går att dra nytta av då 

de drar fördelar av varandra. Om vi sedan ser till utsläppen som sker per kvadratmeter, vilka 

presenteras i tabell 1, ser vi tydligt att mängden koldioxid som släpps ut är ca 1/3 mindre när 

stommen konstrueras av trä jämfört med betong. Att dra nytta av ett hybridkonstruktioner 

hade kunnat vara nyckeln till en så effektiv och stabil konstruktion som möjligt utan behovet 

av att överanvända betong och på så sätt dra ner på det totala CO2 -utsläppet. 

 

Att försöka ersätta betong helt med trä är omöjligt, något som alla respondenterna också är 

eniga om. Vissa specifika delar i en konstruktion kan ersättas med trä men att byta ut allt är 

inte praktiskt genomförbart. Främst blir det problem i fuktiga miljöer till exempel platta på 

mark och vid konstruktioner byggda nära eller i vatten, då trä inte klarar att upprätthålla sin 

beständighet i detta klimat. Förutom fuktproblem uppstår andra komplikationer vid 

användning av en trästomme gentemot en betongstomme vad gäller ljud och brand. Betongen 

är både brandbeständig samtidigt som det dämpar stegljud relativt bra, något som trä inte 

klarar av på samma sätt. 

 

En annan viktig faktor som främst respondent 7 belyser som viktiga i diskussionen är 

kunskap. Att kunskapsgrunden inte finns hos oss i Sverige idag i förhållande till många andra 

länder i Europa beror på att det inte finns samma tradition av att bygga med mer klimatsmart 

cement och betong. Om branschen ska hänga med i klimatarbetet så måste också 

grundkunskaperna finnas och inte bara hos de högst uppsatta och utbildade utan i hela kedjan. 

För att öka kunskapen om hur materialet påverkas av olika tillsatser och hur materialet i sin 

tur påverkar klimatet och miljön måste utbildningsnivån öka. Detta är något som kan ske både 
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i skolväsendet, för de som väljer att läsa ingenjörsutbildningar till exempel, men även 

utbildningar på arbetsplatsen kan vara en möjlighet. Här blir också kommunikation mellan de 

olika aktörerna en viktig pusselbit då det kan ske utbyte av kunskap och leda till en snabbare 

kunskapsspridning.  

 

Det blir också viktigt att lägga fokus på rätt saker. Det är idag stor tids- och kostnadsfixering 

inom branschen, något som kanske måste försöka bortses från ett tag för att istället lägga mer 

fokus på klimatfrågan. Det måste dock ske genom gemensamma beslut och 

överenskommelser så att hela branschen drar åt samma håll och att ingen blir alltför mycket 

påverkad och drabbad.  

 

Förutom CCS-tekniken så finns det andra innovativa tekniker nämnda i rapporten såsom 

förbränning med hjälp av solenergi eller elektrolyt och forskningsprojekt med inriktning på 

återanvändning och återvinning av betong. Det blir viktigt att lägga ännu större vikt på detta 

då det faktiskt finns projekt som ser ut att fungera och som kan bli möjliga att använda i 

praktiken som i så fall skulle göra stor skillnad i betongens klimatpåverkan då det kan bli 

långvariga lösningar som inte drabbar andra industrier och branscher.  

 

Genom att arbeta hårt tillsammans mot de gemensamma uppsatta målen finns det en möjlighet 

att betong är ett klimatneutralt material år 2045. Det är något som kommer att kräva 

samarbete och vilja från alla som är en del av byggprocessen, där det gäller att ställa frågan 

vad som är viktigast att fokusera på. Det kräver också att nya recept och nya metoder vågas 

använda och testas i produktionerna och att nya beräkningsprogram genom detta kan tas fram. 

 

7.1 Förslag på fortsatta studier 

Arbetet har främst riktat in sig på hur stor klimatpåverkan som sker vid betongproduktionen 

och därmed har fokus främst varit på de utsläpp som sker vid kalkförbränningsprocessen samt 

vad som kan göras för att förbättra detta. Det har också främst varit inriktat på hur situationen 

och arbetet ser ut i Sverige.  
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Det finns goda möjligheter till att göra fortsatta studier på detta arbete. Exempelvis går det att 

göra större undersökningar och intervjua fler personer från olika företag och med olika roller 

för att få en bredare bild om hur arbetet med en klimatförbättring av betongen ser ut idag.  

I detta arbete var det menat att ha ytterligare några intervjuer för att få en ännu mer 

övergripande bild av branschens syn på användandet av betong. Till framtida studier hade det 

exempelvis varit intressant och lämpligt att ha med en arkitekt och en projekteringsledare för 

att få med deras synvinkel.   

Det går också att utöka radien och därmed inte bara hålla sig inom Sverige utan få en mer 

global syn på problemet.  

 

Det finns även möjlighet att inte enbart fokusera på kalkförbränningsprocessen utan istället 

göra en undersökning på betongens livscykel och därmed göra en livscykelanalys. Eftersom 

alla ämnen fortsätter påverka sin omgivning, miljön och klimatet även efter det blivit 

tillverkat hade det kunnat vara en intressant vinkel. Man hade då även fått med andra viktiga 

faktorer som exempelvis transporter och återvinning/återanvändning i ett bredare perspektiv 

vilket ger ett annat värde på betongens klimatavtryck.  

 

I en LCA hade det också framkommit att det sker en karbonatisering hos betong dels när den 

finns i en byggnad men också sedan när den rivits och hamnar på deponi. Det innebär att en 

koldioxid som släpps ut vid produktionen binds tillbaka igen vilket det finns möjlighet att 

undersöka vidare.  

 

Med en LCA hade möjligheten till att jämföra betong med andra material i en större 

utsträckning ökat. De material man oftast talar om som skulle kunna konkurrera med betong 

är främst trä men även stål. För att göra en rättvis bedömning på deras klimatpåverkan så 

krävs det i princip att de jämförs över hela deras livscykler, och därmed får en bredare och 

mer nyanserad jämförelse än vad som fås genom att i princip endast se till tillverkningen.  
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Figur 1  Statistik på den procentuella användningen av stommaterial per år [2] 
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Bilaga 3 

 

 

Källa: Svensk Betong [27] 
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Bilaga 4 

Transkribering av intervju 1, respondent 1 & 2 

 

K = Karl-Oskar Jönsson 

L = Linnea Ekman 

R1 = Respondent 1 

R2 = Respondent 2 

  

L: Vi kommer ställa lite frågor för att få en bild om hur er syn på tillverkning och användning 

av betong och cement ser ut och även era tankar om det. 

R1: Vi jobbar mycket med att få ner mängden cement som vi använder i tillverkningen av 

betong. Vi ersätter det med slagg som är en restprodukt från stålindustrin. Det är vår lösning 

på det. 

K: Många använder sig av slagg, är det oändligt så att man kan beställa hem massor eller hur 

ser det ut? 

R1: Nej, det är inte det. Vi har säkrat upp några år (R2: Till 2035 tror jag) så att vi har tillgång 

till slagg under denna tid. 

R2: Vi har en produktionsanläggning i Oxelösund, i samarbete med SSAB. Vi tar hand om 

deras restavfall och gör slagg utav det. 

K: Är det endast ni som gör det, har ni ett ensamkontrakt på det eller är det fler? 

R1: Ja, i detta fallet är det det. Våra konkurrenter får köpa det genom oss då, eller från 

utlandet. Det finns på andra ställen också, inte bara i Sverige men ju närmre desto bättre. 

R2: Det är SweCem som styr och sköter den produktionsanläggningen. Och SweCem är 

systerföretag till oss. 

R1: Ja, dem går under samma det vill säga det är Peab-ägt. 
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L: Vi tar lite allmänna frågor om er. Hur länge har ni jobbat i denna branschen? 

R1: Jag började 2007 i branschen med att köra betongbil efter gymnasiet. Sen hade jag ett litet 

uppehåll innan jag började här 2010, också med att köra betongbil. Och sen gick jag in som 

jour- och affärsstöd 2018. Sedan årsskiftet är jag nu platschef på fabriksbetong Syd. 

R2: 2008 började jag med att sitta på betongfabrik i 7 år totalt. Sen har jag varit 

transportledare i 2 år och platschef över distrubutionsdelen i snart 2 år. 

K: Är det färdiga betongelement ni gör eller hur ser det ut? 

R1: Nej, det är flytande det vill säga färsk betong som kör i roterbilar. 

  

L: Hur ser en vanlig dag ut för er? Arbetsuppgifter? Ansvarsområden? 

R1: Det är väldigt olika. Det är mycket planering, vi har 5 fabriker i syd i Ystad, Malmö, Hbg, 

Önnestad och Osby, där det ska fördelas och planera arbeten över vilka som ska vara var och 

sedan har jag också personalansvaret. Det är också mycket sitta med faktureringar och kolla 

igenom att allt är korrekt. Även sköta kontakt med myndigheter, tillsyn och skyddsronder. VI 

har också möten där vi sitter och planerar framtid och planerar hur vi ska lägga upp 

organisationen. 

L: Jobbar ni mycket tillsammans? 

R2: Ja jättemycket. C har ansvar över fabrik och produktion och jag har ansvaret över 

utleveranserna och distributionen av den färska betongen. Vi har 44 egenägda fordon och 20 

till inhyrda som man ska ha koll på. 

K: I perspektiv till andra, är ni störst på att leverera flytande betong? 

R1: Har inga siffror på vem som faktiskt är störst men vi är absolut ett av de största i landet. 

Tillsammans med betongindustri då. 

R2: Vi är en av de största. 

 

K: Ni får in en massa cement, kommer denna via cementa eller är det SweCem som gör allt? 
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R1: Det är cementa som står för cementen. Sen är det SweRock som sköter transporterna. De 

har lager i Helsingborg och Malmö där vi hämtar cementen. Både slagg och cement lagras på 

Kemira här i Helsingborg. Sen finns även Cementa nere i hamnen i Malmö. 

L: Ställer företaget några krav på den cementen ni köper? Till exempel att det jobbas mot en 

mer miljövänligt? 

R1: Absolut, dom ställer även krav på sig själva att de ska vara klimatneutrala inom ett visst 

antal år till exempel. De jobbar jättehårt mot det och sen har vi ett bra samarbete med dom där 

vi diskuterar sådana frågor. Vi jobbar tillsammans, där vi försöker göra vår del och hålla nere 

cementen i betongen och samtidigt ställer vi krav på att dom ska göra sin del. 

K:  Vi läste lite om Eco Betongen ni har, vi förstod det som att det är mestadels slaggen i 

betongen som gör att den kallas Eco. Är det så det är? 

R1: Slaggen gör den stora delen, vi har mycket annat också där vi till exempel byter bränsle i 

betongbilar och byter ut eldningsoljan när vi värmer upp ballast på fabriker men den stora 

delen är att byta ut cement mot slagg så mycket det går. Det går upp mot ca 66%, och då har 

vi olika steg som man kan beställa sin EcoBetong där det börjar på 15% inblandning av slagg 

och fortsätter upp till 60–66%. 

K: Är det vanligt att det köps av de högre klasserna? 

R1: Inte än, vi måste arbeta med att få branschen att hänga med. Det är fortfarande ganska 

nytt och många kanske är rädda för att testa på men vi jobbar hårt för att de ska vilja prova. Vi 

har en hel del projekt på gång där EcoBetongen ska testas. 

L: Är det något projekt som redan är gjort där det bara är denna betong som använts? 

R2: Nej, men finns ett hus i Trollhättan där vissa delar är gjutna med denna betong för att 

kunna jämföra vår miljöbetong mot den konventionella genom att gjuta olika våningsplan 

med olika klasser för att se skillnaden. Kan säga att den absolut inte är sämre. 

K: Om vi tänker hållfasthetsmässigt, hur mycket tål den exempelvis kemiska attacker osv? 

R1: EcoBetongen blir tätare, vilket den blir av slagg. Hållfasthetsmässigt är det ingen större 

skillnad som har visats på de tester som gjorts. Vill inte påstå att det är några egentliga 

nackdelar med att ha slagg i. 

K: Blir den dyrare? 
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R1: Den går upp lite i pris ja, för att vi har mer slagg i. 

K: Pratar vi stor skillnad då? 

R1: Finns inga satta priser då det fortfarande offereras från projekt till projekt. Har inga 

exakta priser för de tre olika stegen som vi erbjuder. Man talar med konstruktörer för att se 

hur mycket dem vågar ha i, sen får våra säljare sitta och räkna på det efter. 

K: Är det på grund av att det inte är särskilt etablerat än, att man byter ut så mycket av 

cementmassan? 

R1: Ja, många framförallt från den gamla skolan har lite svårt med förändringar. Men många 

ställer också krav nu, vägverk och kommuner osv, om att vi ska hålla nere utsläppen och då 

ger det också oss en möjlighet att kunna sälja denna i framtiden. Alla jobbar mot samma mål 

och håll, detta kommer alltså bli den nya normen. 

L: Känner ni att era kunder är villiga att betala mer? 

R1: Absolut, de som är intresserade är villiga att betala en extra slant för att vara mer 

miljövänliga. 

K: Det kanske bli ett säljande koncept för många, att detta huset är lite grönare. Det blir på 

den fronten ni trycker då? 

R1: Ja, man tittar på om det är svanenmärkt eller miljövänligt och många vill bo i något man 

känner sig nöjd med vad gäller miljön. 

K: Vad gäller bostäder finns det ju redan miljömärkningar, finns det någon motsvarighet för 

er för att kunna säga att ni har en EkoBetong? Följer ni någon standard? 

R2: Det finns en standard inom branschen. Där kan man få steg 1, 2 eller 3 beroende på vilka 

krav och kriterier man uppfyller. 

K: Vad heter den standarden? 

R2: Tror den finns i planen för Fossilfritt Sverige. 

  

L: Vi har även läst lite om ”rätt betong på rätt plats”, hur det används olika blandningar i 

byggnader beroende på vägg exempelvis. 

K: Att bärande och icke-bärande väggar har olika sammansättning. 
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R1: Man behöver ingen superbetong om ingen tyngd ska vara där och då kanske man väljer 

en sämre klass med mindre cement i för att hålla nere andelen cement. Det blir också billigare 

ekonomiskt, och onödigt att beställa en betong med hög hållfasthet om det inte behövs. Det 

blir dumt både för plånboken och klimatet. 

L: Så detta tillämpas mycket? 

R2: Det som tillämpas är att man vill upp så mycket i klass som möjligt för att få ut fukten så 

snabbt som möjligt. 

R1: Det beror på att projekten alltid är under enorm tidspress och allt måste hålla tidsplanen. 

Då vill man ha en högre kvalitet så de snabbare kan börja lägga golv etc. Då vill man ha lägre 

vct, då det torkar fortare och lägre vct innebär mer cement. 

L: Hur funkar det med er EkoBetong? 

R1: Teoretiskt skulle det ta längre för den att torka men vi har gjort tester där vi inte har märkt 

av detta. 

L: Även på den varianten som har högsta andelen slagg? 

R1: Den har jag inte varit med och testat, men det gäller åtminstone för den som har runt 30% 

slagg. 

L: Det känns som att det kan vara en ganska avgörande faktor, att man hellre väljer en annan 

om ekobetongen tar längre tid att torka? 

R2: Jag tror inte att den tar längre tid att torka i verkligheten. I datorsimuleringen gör den det, 

vilket beror på att programmen inte är programmerade för att simulera denna typ av betong. 

L: Så branschen hänger inte riktigt med? 

R2: Nej, inte de verktyg vi har på att räkna hur lång tid det tar. Därför håller vi på att plocka 

fram nya data på hur lång tid det faktiskt tar. 

  

L: Hur tänker ni kring er EkoBetong, hur ser utvecklingen ut där? Finns det fler steg i 

utvecklingen eller är ni nöjda som det är nu? 

R1: Nöjd är man aldrig och vi vill alltid utvecklas och jobba framåt och hitta nya lösningar. 

Slaggen kanske inte kommer finnas i all evighet och vi kanske måste hitta nya lösningar och 
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därför har vi en grupp som sitter och arbetar med detta och som har det som jobb att hitta nya 

lösningar till framtiden. Men just nu är det ju det vi jobbar med i praktiken, det är slaggen. 

R2: Jag skulle tro att om ett par år är det den som nu benämns som miljöbetong är den som är 

vanlig betong om ett par år. 

R1: Vi har ju redan, i vår standardbetong, 17% slagg sen innan. 

K: Men den får ni inte kalla ekobetong? 

R1: Nej det är standarden och sedan har vi tre steg därefter. Så vi har ju redan sedan länge 

tillbaka haft slagg i betongen. 

K: Och det har och gör alla som tillverkar betong? 

R2: Nej, det är lite olika från olika tillverkare och vad man har för förutsättningar i sin 

geografiska marknad. Mindre tillverkare har inte samma förutsättningar att sätta upp nya silos 

för nya typer av pulver. 

R1: Sen finns det också projekt där vi inte får lov att slänga i slagg av olika anledningar. 

K: Varför? 

R1: Kan bero på att någon konstruktör säger att det inte ska vara slagg i, ibland mycket oklart 

varför. 

L: Påverkas ni mycket av dom? Konstruktörer o projektörer exempelvis? Är det mycket som 

hålls tillbaka därifrån? 

R1: Så kan det vara. Det bästa är om man har en dialog med konstruktören. 

R2: Helst redan innan kraven sätts, för när kraven blivit satta kan det vara väldigt svårt att 

ändra. 

R1: Finns projekt där vi talar med konstruktörerna och pratat med dem om vi kan ha lägre 

klasser på betongen för att testa slaggen. Gör att det blir längre uttorkningstid men man kan 

alltså testa om man uppnår hållfasthetskraven efter kanske 56 dagar istället för 28, och där 

sparade man mycket genom att ha dialog med entreprenör och konstruktörer som gick med på 

det. Då sparar man in på CO2 utsläpp och dom sparade in på det ekonomiska, så har man bara 

en dialog innan så brukar resultatet bli ganska bra. 
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K: Det betyder alltså att cementa erbjuder någon form av miljövänlig cement/mindre 

miljöpåverkan vid framställning av cement och ni tar fram en miljövänligare produkt men sen 

hänger ändå allting på beställaren som ska gå med på det? 

R1: Så är det, det är viktigt att dom också följer med på samma väg som vi andra vill gå. Men 

jag tror vi är där ganska så snart eftersom normen blir att ha miljövänlig betong. Problemet 

hänger mest på tidspressen från byggen, att allt ska vara klart så fort som möjligt och då är det 

lägre vct som gäller. 

K: Så det är där det stora problemet ligger idag? 

R1: Det skulle jag vilja påstå. 

K: Skulle ni anse byggbranschen vara ganska stelbent och inte så flexibla idag? 

R2: Vissa delar är det så. Till exempel bronormen och även vägverkets krav ibland, dessa är 

väldigt evidensbaserade på vad som alltid har funkat. Och det finns ju också anledningar till 

att inte vara allt för experimentell med broar. 

K: Men vad gäller bostäder/flerbostadshus, där är man lite mer flexibel? 

R1: Ja och det känns som att vi blir det mer och mer. Framförallt nu, där vi går mot mer 

klimatsmart överallt och jag tror att alla måste bli mer och mer flexibla. Det känns som det 

blivit enklare bara de senaste åren. 

K: Har regeringen kunnat påverka något här eller är det samhället som påverkar vid 

miljöklassning av hus exempelvis? 

R1: Regeringen har en stor del av det hela såklart eftersom dom kan ställa krav på 

byggbranschen. 

K: På vilken nivå påverkar dom? De lägger grunden och sen får man jobba utefter det? 

R2: De styr ju vilka krav som gäller på branschen i stort, och om man ställer krav på 

miljöaspekten som får enorma konsekvenser på tiden så blir inte det heller bra. Man måste ta 

ett steg i taget. 

L: Vi har funderat lite på om betongbranschen kan vara lite hotad, främst när man kollar på 

miljö och att det talas mycket om att bygga med andra material som trä. Tror ni det kan vara 

så att det kan konkurrera? 
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R2: Båda sidorna har olika hållningar. Vår hållning är att vi ska räkna CO2-utsläpp på 

livscykelbasis och inte på uppförandebasis som träindustrin vill, det vill säga att man bara ska 

räkna hur mycket CO2 det släpps ut när man bygger själva huset. Vi vill ju räkna hela livstiden 

inklusive den karbonatisering som sker. Betongen tar ju in CO2 sett över tid också och binder 

CO2 räknar man så är betong inte så dåligt. Betong är ett bra val sett ur ett livscykelperspektiv. 

L: Så det är inte så att branschen känner sig hotad? 

R1: Nej, det är i vissa regioner där det blivit att mycket ska byggas i trä men överlag känner vi 

oss inte speciellt hotade. Betong kommer nog alltid att behövas. 

K: Kan det vara så att det beror på att vi befinner oss i denna delen av Sverige där vi inte har 

så mycket trä och skog? Har dom en annan byggstandard? 

R2: Nej, det påverkar inte. Det är samma standard över hela Sverige. 

L: När det gäller klimatneutral betong som ska vara nått till 2045, är det fortfarande rimligt? 

R1: Absolut, det är rimligt. Vi har som sagt folk som bara arbetar med det, så det jobbas för 

att det ska bli så. Det går väldigt fort, mycket kan hända på 10 år. 
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Bilaga 5 

Transkribering av intervju 2, respondent 3 

 

Hur länge har du jobbat inom branschen? 

R3:      - 1 år på Betongindustri 

- 1 år på Byggmästar´n i Skåne 

- 7 år på Woody Bygghandel 

 

Hur ser din bakgrund ut (utbildning/tidigare jobb)? 

R3: Utbildad på Malmö universitet inom Miljövetenskap, jobbat på woody bygghandel, 

Byggmästar´n i skåne och nu Betongindustri. 

 

Vad är din roll inom företaget idag? Ansvarsområden? Ändrats under åren? 

R3: Kvalitets- och miljöchef, så ansvarar för allt miljörelaterat som är kopplat till fabriker, 

kundernas miljökrav och hållbarhetsstragier/mål samt kvalitet som främst innebär ansvar för 

ledningssystemet och företagets processer. 

 

Hur flexibel för förändringar anser ni branschen till att vara? 

R3: Både och, branschen är anpassningsbar för nya tekniker men tar lång tid att införa nya 

standarder då det är en säkerhetsfråga och kvalitetsfråga och hållbarhetsfråga att det som 

byggs ska hålla lång tid framåt. 

 

Var köps er cement in? 

R3: Cementa, då båda är systerbolag i Heidelberg Cement-koncernen. 
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Ställer ni krav på tillverkare av betong/cement? (förnybart förbränningsmaterial) 

R3: Ja vi köper in cement som innehåller flygaska (Bascement till byggnader och Anläggning 

FA till infrastruktur). Till skillnad mot konkurrenterna som köper in ren Portlandcement och 

själva tillsätter flygaska eller slagg när det beställs av kunden. 

 

Har användningen av betong ändrats med åren? (är det mer eller mindre) 

R3: Det är samma mängder betong som används men hur man använder det har ändrats en 

del. Förr hade man mindre cement i betongblandningen och därmed högre vct-tal, lägre 

hållfasthet och längre uttorkningstider, vilket man inte tyckte var några problem. Idag vill 

man få ner vct-talet så mycket som möjligt för att snabba på uttorkningen. Det 

arbetas också mer på rätt betong på rätt plats, något som det dock hade kunnat göras 

mycket mer med då det innebär att man inte använder betong med högre 

hållfasthet än vad som krävs på många konstruktionsdelar. 

 

Hur ser er betong ut? Har ni någon speciell eko/miljöbetong? Berätta mer om BIoptimal? 

R3: Ja det finns en klimatförbättrad betong som fås genom att delar av cementet ersätts med 

alternativa bindemedel t.ex. flygaska eller slagg. Betongen följer Svensk Betongs 

”Vägledning klimatförbättrad betong” där det finns en tabell att följa som utgår ifrån en 

branschreferens som alla betongföretag enats om. Den används idag men inte i samma 

utsträckning som den vanliga betongen. 

Denna klimatförbättrade betong går att få i olika steg av klimatreduktion, även detta går att se 

i tabellen i ”Vägledning klimatförbättrad betong”. (Obs! Ingen standard.) 

 

Slagg vs flygaska? Vad är bäst, varför/varför inte? 

R3: Slagg är bättre då flygaskan trots allt kommer från att det eldas i kolkraftverk och därmed 
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inte är den bästa källan att hämta restprodukter från. Däremot ger flygaska inte upphov till 

CO2-utsläpp eftersom den kan användas direkt medan masugnslaggen måste granuleras först 

innan den kan tas in i cementproduktionen. Problemet med slagg är att det inte 

är en oändlig resurs och det måste därmed finnas en ny lösning när den minskar. 

 

Anser du tillvaron/synen idag vara hållbar? 

R3: Ja det finns mer att jobba på men mycket saker görs redan på Betongindustri. Man 

jobbar mycket med att återvinna restbetong så den kan användas tillbaka i produktionen 

genom att krossas och ersätta 5 % av ballasten i produktion av ny betong. Det jobbas också 

mycket med återvinning av tvättvatten i slutna system på fabrikerna för att så lite nytt vatten 

som möjligt ska användas. 

 

Hur ställer ni er gällande kostnad vs miljö? Var går gränsen? Hur ser verkligheten ut? 

R3: Det är ingen större kostnad med klimatförbättrad betong jämfört med vanlig då betong 

inte är ett dyrt material jämfört med övriga material som används för att uppföra en byggnad. 

Det är allting runtomkring som i så fall kan bli en kostnad exempelvis när nya beräkningar 

ska göras och det ska planeras för olika betongkvaliteter i olika delar av byggnaden. Väljer 

man att minska CO2-utsläpp genom högre vct/lägre hållfasthet tar det längre tid för betongen 

att torka och då kan det bli en större kostnad med tanke på stämp som måste sitta längre och 

personal som behövs längre tid, men det kanske går att planera bygget och momenten 

annorlunda. Väljer man att minska CO2-utsläpp endast genom att använda klimatförbättrad 

betong med alternativa bindemedel så är det ingen stor kostnad i ett helt byggprojekt och det 

behöver inte påverka uttorkningstiden.  

 

Tänker ni mycket på det här med rätt betong på rätt plats? Är det något det läggs mycket tid 

på vid projekteringen och som ni tillämpar? Om inte, är det något som kan komma att 

användas mer hos er? 

R3: Ja det är något som det pratas mycket om och som Ebba tycker är en av de viktigaste 

sakerna att tänka och arbeta vidare på. Detta då det kan göra stor skillnad och dra ner 
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på användningen av betong med högre hållfasthet och lägre vct-tal (mer cement) än vad som 

är nödvändigt. 

 

Finns det planer för hur framtiden ska se ut, exempelvis gällande framställning och 

användning av betong? Är det rimligt att all betong är klimatneutral i Sverige senast år 2045. 

Tror du att det är något som är möjligt att nå? 

R3: Vi jobbar med att förhålla sig till fossilfritt sveriges mål att all betong är klimatneutral 

tills 

år 2045, detta kräver då att allt överblivet vatten och betong återanvänds, vilket redan 

görs idag. Men främst krävs det att man inte ska överdimensionera konstruktionen och 

förhålla sig till “rätt betong på rätt plats”. Men allt detta ger bara en liten minskning av CO2-

utsläpp då den största mängden CO2-utsläpp uppkommer vid kalcineringen av kalkasten vid 

cementtillverkningen och de utsläppen kräver en fungerande CCS (carbon capture and 

storage) teknik. 

 

Hur ser ni på alternativa moderna lösningar exempelvis tillsätta lenin som bindemedel för 

ökad hållfasthet? 

R3: Ingen tillräcklig kunskap om området. Men i och med att det är ett organiskt material tror 

jag inte på det. Men svårt att säga utan djupare kunskap. 

 

Är betongens framtid hotad av alternativa byggmaterial tex trä? 

R3: Nej, men trä marknadsförs hårdare än betong och oftast med ett missvisande perspektiv 

då trä räknas från plantering till konstruktion jämfört med betong som bör ses ur ett 

livscykelperspektiv då betongbyggnader har en väldigt lång livstid jämfört med trä. Det är 

viktigt ur hållbarhetssynpunkt att byggnader inte behöver rivas. 
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Bilaga 6 

Transkribering av intervju 3, respondent 4 

 

K - Karl-Oskar Jönsson 

L - Linnea Ekman 

R4 - Respondent 4 

 

L: Vi startar med lite allmänna frågor. Först och främst hur länge har du jobbat inom 

byggbranschen? 

R4: 3 år 

L: Och innan dess utbildning? 

R4: Läst väg- och vatten på LTH i Lund. 

L: Och du jobbar idag som konstruktör.  

R4: Ja det stämmer, jag jobbar på en nystartad avdelning sedan ett år tillbaka som fokuserar 

på det tidiga skedet. Vilket innebär mindre dimensionera sprickbildning och mer utformning 

och stomme och välja lämpliga materialval. 

L: Har du innan dess haft andra ansvarsområden då? 

R4: Första jobbet var på Här! (tidigare Sydark konstruera), det är samma teknikområden jag 

arbetar med nu som då men med ett annat fokus.  

L: Hur ser arbetet på Tyréns ut? Är det mycket dialog mellan er, entreprenad, beställare eller 

hur ser det ut? 

R4: Beror på projekt, kan se lite olika ut beroende på vem du jobbar med och också vilken roll 

du har i uppdraget. På Tyréns finns det folk som arbetar på alla de områden som nyss 

nämndes, men för min del är det viktigt att vara i dialog och arbeta tillsammans i tidigt skede. 

Det går inte att isolera sig själv och lösa det själv, utan det är viktigt med dialog och att hitta 

de bästa lösningarna tillsammans.  
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L: I vilken utsträckning använder ni betong i era konstruktioner? Är det vanligast? 

R4: Ja, det är det vanligaste. Jag har nästan exklusivt arbetat med betong förutom lite små 

detaljer. Just nu tittar jag lite på trähus men det är mest betong för min del.  

L: Är det mycket prefab som gäller? 

R4: Ja men egentligen är det sällan vi som dimensionerar för prefab utan det är 

prefableverantörerna.  

K: Ni ger alltså funktionskravet, vilka laster etc. konstruktionen ska klara av? 

R4: Ja exakt.  

K: Det diskuteras en del om “Rätt betong på rätt plats”, att man har olika hållfasthet på 

betongen på olika konstruktionsdelar för att få ner miljöpåverkan genom att använda mindre 

cement. Är det något ni arbetar aktivt med? 

R4: Problemet är inte att vi inte gör det, utan snarare är problemet att entreprenörer ändrar. 

Det är dem som väljer en annan kvalitetsklass för att det ska torka snabbare. Vi specificerar 

alltid den minsta hållfasthetsklassen som behövs för att huset ska hålla vilket beror på 

hållfasthet och exponeringsklass. Men ofta så växlas dessa upp, exempelvis om vi specificerar 

c25/c30 och sedan växlas det upp till c45 för att det ska torkas snabbare. Det krävs ingen 

förändring i våra lösningar egentligen. 

K: Man kör alltså med säkra kort och vill snabba på processen? 

R4: Ja, det är ekonomi det handlar om.  

K: Det finns en hel del olika “Miljöbetonger” på marknaden, är det något ni brukar föreslå att 

man använder? 

R4: Jag är absolut bekant med dem. Vi har haft en hel del samtal, främst med Betongindustri, 

och tittat på deras betonger. Jag har inte föreskrivit det specifikt vilket berott på att jag inte 

varit med om att någon beställare är villig att påverka produktionstiden genom att välja en 

sådan betong. Att man blandar i lite flygaska är näst intill standard, slagg är lite mer ovanligt, 

men 10% flygaska är inget konstigt och påverkar inte så mycket egentligen. Det är när man 

ska gå upp till högre kvoter som det anses vara ostandard och lite mer osäkert för det är då det 

blir svårare att torka ut RF-kvoten i slutet. Alltså har vi inte föreskrivit det, men möjligheten 

finns såklart. Det handlar då om att entreprenörer måste vara beredda på att hantera 

torkningen på ett annat vis. 



 

72 

 

L: Det är alltså en tidsfråga? 

R4: Just med inblandning av flygaska tar det inte längre tid att torka, men RF-kvoten i slutet 

blir högre vilket gör att det blir svårare med ytskikt och liknande. Det har vi dock pratat om 

och kommit fram till att man kan lägga andra ytskikt som inte behöver limmas och det ska 

också gå att gjuta in en slags fuktsensor i bjälklagen så att man kan veta hur mycket det torkat 

och hur snabbt det gått. Man ska kunna komma runt det och det är inget vi styr över utan kan 

bara vara rådgivande.  

K: Är det i grund och botten beställaren som ställer funktionskravet eller miljökravet på hur 

det ska byggas? 

R4: De måste acceptera det, då det fortfarande anses dyrare även om det nödvändigtvis inte 

måste vara det. 

K: Är det branschens allmänna syn, att “Ekobetong” är lite dyrare? 

R4: Det beror på vad man menar med “Ekobetong”. Pratar man om 10% flygaska så tror jag 

inte det är en faktor som styr då det är så lite mot vad du egentligen kan göra. Sedan råder det 

också en del förvirring då det gäller att minska C02-avtrycket från betong eftersom många 

tolkar det som att blanda in flygaska. Att om man blandar in 10% flygaska så är det det bästa 

man kan göra. Men då missar man biten med rätt betong på rätt plats, vilket är något som kan 

påverka mer. Det går ju också att byta ut cementen mot andra bindemedel såsom flygaska, 

slagg och andra grejer. Det går att trimma ner det ännu bättre än bara de 10%en.  

L: Branschen hänger inte riktigt med? 

R4: Det skapar osäkerheter som inte funnits innan.  

K: Man kan ofta höra att det pratas negativt om betonganvändningen och CO2-utsläppen, är 

det något som ni pratar om vad gäller att marknadsföra nya alternativ och nya material? 

R4: Ja det talas det om hela tiden men det är svårare än bara så. Exempelvis stål har ju mycket 

mer miljöpåverkan vad gäller CO2 utsläpp per vikt. Trä är bättre ur CO2-vinkeln men det har 

andra miljöeffekter och dessutom måste det byggas på rätt vis. Det är mycket mer komplext 

än att bara byta materialet och sen handlar det inte bara om statik i slutändan. Vi hade lätt 

kunnat byta till bara trä när det gäller konstruktionen, bara till att räkna på det istället, men 

t.ex. Akustisk och brand blir ett problem och får svårare att hantera sina grejer. Kollar man på 

bostadshus är stommen snarare bestämd av akustik än av konstruktion.  
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L: Vissa tror att betongen är hotad i framtiden, att trä skulle ta över mer och mer? 

R4: Nej det tror jag inte, snarare skulle jag säga att faktiska lösningar på att bygga mer 

klimatneutralt skulle vara att komma på det här Carbon Capture Storage. Vissa säger att trä är 

klimatneutralt men jag håller inte med, det är bättre än betong men sedan är betong på många 

vis ett oslagbart material och löser man då CO2-biten som man skulle kunna göra med CCS så 

kommer det att vinna.  

Jag tror också att det kommer finnas en mer mix än vad som finns nu, att man använder båda 

tillsammans. Jag tror på hybridbyggnader, att man har en blandning mellan trä och betong då 

det skulle bli en bra balans rent konstruktivt och det får fördelarna från betong gällande 

betong och akustik samtidigt som man får en lättare konstruktion som påverkar grunden. 

Dessutom får man en mindre mängd CO2-tungt material.  

L: Vi har hört en del om klimatneutral betong som ska finnas 2030 och som ska användas 

2045, tror du det är ett möjligt mål? 

R4: Man kan hoppas, det är inget jag har koll på och inget vi kan styra över. Där får man prata 

med betongleverantörer, det finns ingenting idag åtminstonde.  

K: Hur flexibel anser du branschen vara gällande förändringar? Långsam eller anpassar sig 

snabbt efter kraven? 

R4: Jag skulle kalla den långsam. Jag skulle gärna vilja rita på lite mer radikala saker men det 

är inte pragmatiskt möjligt då det är så riskkänsligt att bygga hus och handlar mycket om att 

kalkylera en budget innan du vet vilket hus du har och då måste du kunna lita på gamla 

nyckelsiffror och därmed är man tillbaka på en bekant konstruktion. Ska man kolla på något 

helt radikalt och nytt har du ingen aning om vad det ska/kommer kosta och därmed är det 

väldigt svårt att bedömma det.  

I och med att det är så otroligt mycket pengar det handlar om så räknar du fel så kostar det 

massa extra. Men om det hade kommit mer krav på det, att man måste titta på mer radikala 

lösningar så är det tekniskt möjligt. Det måste finnas ekonomiska incitament till att göra det 

bara.  

K: Var skulle dessa krav komma från isåfall, är det regeringen? 

R4: Det skulle främst kunna ske vid försäljning av mark, att det finns tydliga hållbarhetskrav. 

K: Då blir det markägaren som bestämmer det? 
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R4: Ja men främst tänker jag på kommunen som markägare.  

K: Du tror inte regeringen kan styra på samma sätt? 

R4: Jo men det enklaste och tydligaste är att styra vid försäljning av mark, vilket i förlängning 

sträcker sig till regeringen.  

K: Du har jobbat i branschen i tre år, har du känt av mycket att beställare dras åt mer 

miljötänk? Att man vill nå vissa miljömål, miljömärkningar och certifieringar? 

R4: Ja man strävar ofta mot att nå certifieringar, men det är sällan det är superimponerande 

mål. Det handlar ofta om att reducera CO2-mängden men i förhållande till vad som är tekniskt 

möjligt så är det inte så mycket. Det är snarare var gränsen för ekonomisk tolerans ligger 

skulle jag säga och sen fokuserar detta ofta mer på energi och miljögifter.  

 

K: Vi fick kontakt med dig genom LMF30, vad är din roll där? 

R4: Jag sitter med i en grupp som kollar på klimatneutrala byggmaterial, men hela 

organisationen håller på att utveckla vad vi egentligen håller på med och konkretisera det i 

faktiska projekt. Vi vill titta på hur man skulle kunna utforma en stomme på det mest 

klimateffektiva sättet. Man kan byta ut material till trä eller bättre betong men då kanske man 

kommer ner till 50% från en standardbyggnad och då finns det 50% kvar innan du är 

klimatneutral. Det går att argumentera för att kompensera men det bästa på miljön hade varit 

att minska på den kvoten ännu mer och då blir det nödvändigt att titta på hur man kan minska 

med material och det blir en fråga om byggnadsfysik. Att kolla på hur man utnyttjar ett 

material på helt rätt sätt och skapa ny arkitektur med hjälp av det. 
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Bilaga 7 

Transkribering av intervju 4, respondent 5 

 

K = Karl-Oskar Jönsson  

L = Linnea Ekman  

R5 = Respondent 5 

 

R5: Otto Magnusson är ett familjeföretag i tredje generationen som funnits i 92 år, fokus på 

goda och långsiktiga relationer och hållbart i form av socialansvarstagande och klimatsmart 

byggande  

 

R5: Hållbarhet för oss är att koppla affären och kvaliten till ekonomisk hållbarhet, Miljö och 

arbetsmiljö till miljömässig hållbarhet och socialt ansvar till social hållbarhet etfer FN’s 

globala mål. 

 

R5: Vi bygger åt kunder med olika fokus, vissa är bara intresserade att följa lagar och krav 

medan andra har mer ambitiösa utgångspunkter. Vi [Otto Magnusson] strävar efter att arbeta 

med kunder som vill mer. Utgångspunkten för en byggare är att vill beställaren ha en Fiat kan 

inte vi leverera en Rolls Royce. Även om vi vill leverera Rolls Royce så kan vi inte det när 

beställaren ej är villig. Här är att försöka att få organisationen att bli så attraktiv som möjligt 

för kunder så vi kan matcha och gå åt det här hållet [mer hållbart]. Det gäller också vad vi har 

för rådighet i en entreprenad, kommer de med alla bygghandlingar. Bygg så här, då frågar vi 

hur högt ska vi hoppa.  
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R5: För ett par år sedan var fokus på kvalitet och affären men de senaste tio åren och så, så 

har det blivit allt viktigare med de mjukare delarna [Miljö, arbetsmiljö och socialt ansvar]. 

Vår hållbarhetspolicy är miljö-hållbart byggande, vi är nöjda när vårt ekologiska fotavtryck ej 

negativt påverkar djur/natur, våra barn och barnbarn. Vår strategi är då att vi möter kunders 

och projektets ambitioner med ett hållbart byggande. Men utgångspunkten är att det finns en 

affär. 

 

R5: I de mål för hållbart byggande kommer punkter som livscykelanalys och i den kommer 

klimatpåverkan och där kommer betongen och är en väldig väsentlig del i denna. Under 

energi och miljöklassning där har vi dem certifieringssystem sätter in betong utifrån scope 3 i 

ett klimatpåverkanperspektiv. Sen finns det även avfall och farliga ämnen som berör 

betongen. Våra mål är klimatneutral byggande år 2030/2045. 2045 utifrån den nationella 

färdplanen för fossilfritt Sverige och 2030 utifrån LMF 30’s perspektiv i geografi Malmö. 

 

R5: Vi färdigställde ett miljöbyggnadsprojekt förra året [2019], 1 av 13 överlämnade projekt 

var ett miljöprojekt. 60% av våra pågående projekt görs med klimatberäkning. Avfall är ett 

område vi behöver bli bättre på, vi har inga skarpa krav idag men riktmärken som beställare 

har i andra projekt som de börjar föra in men där ligger vi lite över. Men det håller vi på att 

jobba på nu för att matchförväntningar i framtida krav. I vissa projekt ligger vi bättre till men 

i genomsnitt behöver vi bli bättre. Farliga ämnen är ingen, för 10 15 år sen så var det en stor 

fråga i branschen för oss idag är det bara ett hygienkrav, det är inget konstigt, vi har 

strukturen och stöd via leverantörer, det är inget problem. Arbete med Sunda hus, basta, 

byggvarubedömning och liknande även i serviceprojekt.   

 

R5: Våra intressenter dom prioriterar olika, mogna är mer intresserade av detaljer och 

specifika områden, klimat är mer och mer intressant. Det finns kunder som inte, hur ska jag 

säga det? Där vi kunde hoppats ha högre [miljötänk]. Men och andra sidan har vi kunder och 

andra i nätverket där det har blivit högaktuellt och där vi känner att vi rider på samma våg.  
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R5: Under jättemånga år har man endast haft fokus på bara energianvändningen och driften i 

form av utbyte av material och underhåll, tillbyggnad och liknande, och rivning har lett till att 

det absolut inte varit fokus, varit en blind spot, man har inte noterat det. När jag var i er ålder 

då hade man förväntan att driftskedet skulle enbart stå för 80% av klimatpåverkan, nu är den 

nere på 30–40 procent i snitt. Men i en nyproducerad byggnad från till exempel Vasakronan 

är den siffran väldigt liten för de har gjort det i princip fossilfritt. Så det här är den absolut 

stora [Pekar på bilder som visar utvinning och tillverkning] alla har vaknat upp ur en sorts 

dvala de senaste två tre åren och de flesta är på samma ruta ett, vad ska vi göra? 

 

R5: Beskrivning utifrån en trappa är enligt den nationella färdplanen i vår tolkning. I ett 

arbetssätt framåt. Kunskap om betong och LCA ledarskap kring den och bygga upp metoder 

kring även att hitta affären i pilotprojekt, vi behöver söka externa medel för varje 

utvecklingsprojekt eftersom kunder inte ger det. Digitaliseringen är en väg framåt.  

 

R5: Jag är initiativtagare till det här, min bakgrund är att det finns ett internt och externt spår i 

Malmö, där det interna är arbete inom Malmö stad. Jag är en gränsövergångare då jag både är 

politiker och verksam inom bygg, dock är LFM 30 politiskt obundet. Det interna spåret är 

politiskt. Jag har initierat och fått igenom att Malmö stad har tagit fram en strategi för 

klimatneutral byggande och att de även att de ska bygga ett klimatneutralt projekt innan 

mandatperioden är slut. Det externa spåret har haft flera vägar framåt där en var för ett par år 

sedan att man hade ett miljöprogram syd, som var ett särkrav som man inte kunde ha efter 

förändring i PBL. Efter det hade Malmö stad en nybyggnads enkät och därefter hade de ett 

sökande efter nästa steg. Det fanns parallellt ett arbete att titta på strategier för träbyggande 

och i det sammanhanget kom det att jag var ordförande för något som heter förening för 

hållbart byggande syd. Där initierades olika seminarier och byggdes upp nätverk och liknande 

sen flera år tillbaka. I ett sammanhang där dåvarande stadsbyggnadsdirektören Christer 

Larsson bjöds in av mig med fjorton andra och hade ett internt samtal om att bygga med trä 

och ett halvår senare hade jag ett seminarium på 100 pers. Christer Larsson blev mer positivt 

inställd till trä efter det och då började de prata att ta fram en strategi för att bygga med trä. 

Sen ändrades den parallellt i dialog med politiken och sen vävdes den in i att fram en strategi 

för hållbart byggande. Under hösten för ett och ett halvt år så var det en tjänsteperson i 

uppdrag att titta på ett samarbete med det externa [LFM 30] och i det så var jag en av 
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spökskrivaren och tog fram underlag för LFM 30 och träffade tio byggherrar i december 

2018. Då inleddes en process i ett halvår med samtal där 100 olika företag som sedan blev det 

här LFM 30 och sen har vi fokuserat från nu i höstas [hösten 2019] på operationalisering.  

Jag är ordförande för LFM 30s ledningsgrupp, sitter som gruppledare i en av delstrategi och 

jag var initiativtagare för en binovansökan som vi skicka in i juni förra året på 6,5 miljoner 

och fick i höstas som finansierar en hel del av LFM 30s verksamhet nu.  

 

R5: Genom samarbete och partnering blir vi [LFM 30] en mer attraktiv spelare. LFM 30s mål 

är att vara klimatneutral 2030, alla ska minska sina utsläpp med 50 procent till 2025. Vi är ett 

team internt och jobbar med olika kunder där vi jobbar med klimatberäkningar och utvecklar 

arbetet framåt. För att man ska lyckas måste det gå hela vägen ut till betongaren “där ute”.  

 

R5: Vår klimattjänst är att sätta budget och gränsvärde på CO2, börja räkna, sen kan man göra 

jämförelsekalkyl och kompensera. Om man vill ha en liten marginal kommer man i framtiden 

inte prata om klimatneutralt utan klimatpositivt. Man kommer bara prata om klimatpositiva 

byggnader.  

 

R5: Om vi pratar om betong är första frågan behövs byggnaden, kan vi bygga om, kan vi 

ändra, istället för att bygga något nytt. Det finns väldigt mycket i designen att bygga rätt och 

bygga om. Ett P-hus kan byggas om till ett bostadshus i framtiden och då kanske inte behovet 

av bilar finns på samma sätt. Konstruktion finns det väldigt mycket att göra på, det slarvas, 

konstruktören och arkitekten pratar inte ihop sig, konstruktören får för lite tid för verifiering 

och validering eller tar i för mycket. Beställaren är otydlig i beställning i vad de egentligen 

vill ha och så det blir överdimensionerat genom att man använder för mycket betong och 

armering. Eller hur man då väljer att kombinera material. Rätt betongkvalité, handlar inte om 

att ändra recept, det handlar om att använda rätt betongkvalité till rätt sak.  

Ska du gjuta en gatuplatta behöver du inte samma som när du ska ha ett badrum, där finns 

också väldigt mycket att göra. Rätt produktionsmetod gäller just att hitta de olika metodvalen, 

exempelvis prefab, och först här blir betongreceptet relevant. Rådigheten blir större ju tidigare 

man kommer in och därför måste betongleverantörerna komma in tidigare med deras 

kunskaper.  
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R5: byggprocessen står för 30–50% av utsläppen och byggmaterial står för 80 procent av 

byggprocessen och 50 procent av den är från betong [20 står betong för i byggprocessen]. 

 

K: Framtiden verkar ändå ljus för betong?  

R5: Möjligheterna finns, det kommer ta tid att ställa om branschen, det är så mycket pengar 

som står på spel i ett projekt. Om något går fel så är det så små marginaler. Det handlar inte 

om teknikerna utan mer på entreprenadformerna och vitena som man sätter in, som gör att “ja 

vi vågar inte då” så det kan handla om helt andra grejer än tekniken.  

 

R5: När det kommer till att ta av stempen så har man innan förlitat sig på dokumenterade 

tabeller. Men nu när man kan gjuta in en puck för 1500kr, som i sammanhanget inte är så 

mycket, då har du mycket bättre koll på processen och kan ta bort stempen tidigare. Det finns 

andra saker runt omkring som gör att man ökar produktiviteten, till exempel som Swerock gör 

med slaggen i betongen, att det inte behöver kosta mer utan det är investeringen som är det 

viktiga och det öppnar ju upp. 
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Bilaga 8 

Transkribering av intervju 6, respondent 7 

 

L = Linnea Ekman 

K = Karl-Oskar Jönsson 

R7 = Respondent 7 

  

L: Vi tänkte börja med lite frågor om dig och vad du arbetar med. Så hur länge har du jobbat i 

branschen? 

R7: I lite mer än 2 år. 

L: Och innan dess? Hur ser din utbildning ut? 

R7: Innan dess har jag jobbat med miljöfrågor i liknande roller men inom teleindustrin. Och 

vad gäller utbildning gick jag ett program som heter Naturvårdsingenjör. 

K: Hur kommer det sig då att du började på Helsingborgshem istället för telekom, det är ändå 

ganska olika branscher? 

R7: Jag har alltid velat jobba i den här branschen, så jag halkade in på ett bananskal på Telia 

som var mitt första jobb och sedan blev det många år inom telekomindustrin. 

L: Och din roll inom företaget idag, det är klimat- och miljöansvarig? Vad innebär det? Vad 

är dina ansvarsområden och arbetsuppgifter? 

R7: Ja det stämmer. Framförallt är jag ett stöd för övriga kollegor och verksamheten. Jag 

följer upp och föreslår hur vi ska jobba med miljöfrågorna till ledningen. 

L: Då går vi vidare, eftersom vårt arbete kommer handla om betong så hur ser fördelningen ut 

hos era produktioner/projekt/bostäder? Hur stor del av dem är betongbyggnader? 

R7: Det kan jag inte svara på. Helsingborgshem är det allmännyttiga bostadsbolaget i 

Helsingborg så vi har ju ett stort bestånd av äldre bostäder men jag är ju inte någon 

bostadsteknisk expert. Jag skulle tro att det är många byggnader med betongstomme eftersom 

det är flerfamiljshus men den exakta siffran kan jag inte. 
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K: Ni bygger inte enfamiljshus utan det är mycket flerfamiljshus? 

R7: Nej det är nästan uteslutande flerfamiljshus. Vi har några mindre enfamiljshus också men 

det är framförallt ingenting vi bygger nytt, Oftast bygger vi för förtätning och då behöver vi 

bygga många bostäder. Men vår största andel bostäder och lokaler är det befintliga beståndet, 

det är ju ganska lite nytt varje år i förhållande till hur mycket vi äger. Vi har 

miljonprogrammet i Helsingborg till exempel, det är det allmännyttiga bostadsbolaget som 

äger dom flesta. 

K: Då vet jag inte om du är rätt person att fråga detta men när ni bestämmer att det ska byggas 

en nyproduktion, det ska byggas ett flervåningshus i betongstomme. Har ni då med att det ska 

vara en grönare betong som ska användas? 

R7: vi har ingen så specad strategi men vi vill bygga klimatsmart. För oss innebär det idag att 

det kan vara både betongstomme och trästomme men vi har hittills inte styrt, åtminstone inte 

de senaste två åren, vilken stomme eller vilket stommaterial som väljs utan det är våra 

entreprenader som har fått ta fram lösningar till våra upphandlingar. Men för mer än två år sen 

så försökte en kollega till mig göra en upphandling med trästomme men det blev så ruskigt 

mycket dyrare än med betongstomme så det gick inte att genomföra. Vi vill lära oss hur man 

bygger med trästomme men det måste vara rätt timing och vi hoppas att de byggande i 

branscherna, alltså entreprenaderna, är mer redo nästa gång vi går ut med en sån upphandling. 

Men vi vet inte när och vi vet inte vart vi kommer lyckas med det. Så det finns hela tiden med 

i våra tankebanor, vi arbetar ju projektspecifikt ska tilläggas, så för varje projekt görs en 

bedömning för vad som kan göras. Är det att ställa klimatkrav generellt och låta 

entreprenaden ta fram en lösning oavsett stomval eller skulle vi kunna testa trästomme just 

här för att lära oss. 

K: När ni väljer då att påbörja en nyproduktion, har ni någon standard då på vilken 

miljöklassning ni vill lägga er på? 

R7: Nej, idag har vi inte det. Vi har testat att miljöcertifiera med miljöbyggnad brons och 

silver tidigare men just nu har vi inte det. År 2019 hade vi ingen uttalad strategi att vi ville 

jobba med någon viss certifiering vilket beror på att vi inte ser kundnyttan så stark i det. Men 

det vet man inte vad som händer, det kan snabbt ändras. Svanen har vi sneglat på utifrån att 

det är mycket materialfrågor i det och våra kunder har vi sett i en hållbarhetsenkät har vi sett 

tycker den frågan är ganska viktig, att det inte innehåller hälso- och miljöfarliga ämnen till 
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exempel. Men vi har som sagt inte sagt att det är ett visst system som gäller för oss och just nu 

så certifierar vi inte vid nybyggnation om det inte är särskilda skäl eller projekt unika beslut. 

K: Hade du velat se att det kom in en standard i Helsingborgshem? 

R7: Vi behöver någon form av ramverk framåt, men nu säger jag lite emot mig själv för 

samtidigt är det för framtiden också projektunika beslut. Sen även om vi tar fram ett ramverk 

kommer vi behöva ta gröna eller mindre gröna beslut för varje projekt. Om ni känner till 

Skanskas gröna karta så har den ett slags ramverk där dem i olika gröna perspektiv kan välja 

för varje beställning kan bestämma hur gröna dem är i projektet. Så när Skanska pratar 

supergrönt så är det dem allra miljöbästa valen som är gjorda i det projektet. Det är ett sätt att 

hantera detta, så vi sneglar just nu på hur andra gör men vi har inte satt vår egen struktur. 

K: Ber ni om klimaträkningar på konstruktioner så ni är medvetna om förhållandet mellan hur 

mycket olika projekt påverkar? 

R7: Vi är i startgroparna om att be om klimaträkningar, vi har kommit ganska långt i kunskap 

eftersom vi har ingått i allmännyttans projekt som heter Klimatkrav till rimlig kostnad, har ni 

hört om det? 

L & K: Nej 

R7: Det är då vårt branschorgan, Sveriges allmännytta, som tillsammans med IVL har drivit 

ett projekt för att ta fram kravtext helt enkelt för att få entreprenörerna att bygga 

klimatsmartare eller för att få oss att beställa klimatsmartare. I det projektet har vi lärt oss 

mycket, både det programmet vi jobbat i som är byggsektorns miljöberäkningsverktyg och 

massor av den entreprenören som vi har krokat arm med där som då är Skanska som vi gjort 

ett pilotprojekt med. I det pilotprojektet ingick också att göra en klimatberäkning och det 

gjorde vi på ett befintligt hus, ett ganska nybyggt hus men det byggdes inte under 

utvecklingsprojektet utan det var redan på plats då. Så vi har gjort en klimatberäkning, eller 

Skanska har gjort det åt oss. Både i Skanskas verktyg som är ett av de mest avancerade 

klimatberäkningsverktygen idag, men också i byggsektorns egna miljöberäkningsverktyg. Vi 

har alltså två värden från de olika systemen som ger oss kunskap om vilken skillnad det är 

mellan beräkningssystemen. 

K: Skiljer det sig mycket? 

R7: Ja det gör det faktiskt, och det är just för att byggsektorns beräkningsverktyg fortfarande 

bygger mycket på schablonvärden och det är inte lika detaljerat uppbyggt som Skanskas.  
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K: Okej, så då litar man mer på Skanskas än vad man gör på byggsektorns? 

R7: Nej, byggsektorns miljöberäkningsverktyg är det IVL som äger formellt, Skanska har ett 

eget som de kopplar till sitt mängdberäkningsverktyg och därmed är det väldigt smidigt för 

dem att ha det så. Det är en av utmaningarna med miljöberäkningsverktygen som IVL har, att 

få in entreprenörernas mängdningar på ett automatiserat sätt, just nu är det mycket manuell 

hantering. Så använder man byggsektorns verktyg så har man ju de begränsningar som finns i 

det verktyget, oavsett vilken entreprenör som använder det så har dem de begränsningarna att 

utgå ifrån.  

K: Blir det någon större produktionskostnad då att be om en sådan klimatberäkning? 

R7: Det blir det ju troligtvis, vi kanske inte alltid ser det påslaget i anbudet men absolut en 

manuell hantering som tar tid. Men vi har haft en dialog med både Boverket, IVL och 

Allmännyttan om att det här borde automatiseras mer och Boverket har haft olika hearings om 

utveckling inom området. Vi har också deltagit i det och skaffat oss mycket kunskap om 

förutsättningar och om vad som behövs framåt.  

K: Vi har ju haft lite tidigare intervjuer också och där har det framkommit en del om att det 

största problemet är inte att inte teknikerna finns utan kunskapen om allt. Det här projektet 

fick er att öka i kunskap men känner ni fortfarande att ni hade kunnat lära er mycket mer eller 

ni har fått så pass mycket att ni kan göra något nytt med det? 

R7: Vi i Helsingborgshem behöver öva, vi behöver testa det här på våra byggprojekt för det är 

så vi kommer att lära oss. Men de som inte har börjat än behöver få ihop sina miljöroller med 

byggprojektledarna, det är en framgångsfaktor. Jag som har en miljöspecialistroll sitter ju då 

inte på de byggtekniska kunskaperna, medan det är tvärtom hos byggprojektledarna och där 

behövs en kombination. Man behöver kunna se i miljöberäkningsverktyget om 

entreprenörerna har tagit med alla byggdelar som skulle vara med till exempel. Man behöver 

kunna se om det har gjorts avgränsningar eller val som inte ser okej ut, hur den manuella 

hanteringen har skett i verktyget helt enkelt. Så länge det här inte är direktkopplat mellan 

entreprenörernas beräkningsverktyg och så länge det finns möjlighet att göra olika så är det 

inte så bra jämförbarhet.  

Så vi har varit med i det projektet och IVL ska komma med sin slutrapport nu i år, då i form 

av förslag på kravtext. Vi hoppades också på förslag på gränsvärden eftersom vi och de andra 

8 piloterna i projektet gjort beräkningar och då hade man kunnat tänka sig att det skulle kunna 

bli ett medelvärde för vår bransch inom nybyggnation i alla fall. Men det ser inte så enkelt ut, 
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eftersom allt som berör huset såsom husets form, husets plats geografiskt och vilken 

grundläggning det är spelar stor roll för klimatpåverkan så är det svårt att få ihop ett 

medelvärde på bara 9 projekt. Stockholmsbolagen har också jobbat med klimatberäkningar nu 

ett tag och har några värden som man skulle kunna få in till ett medelvärde men som jag 

förstått så är det mer kvar att göra, det är långt kvar till ett eventuellt nationellt medelvärde 

eller riktvärde. Detta försvårar också för oss att ställa krav, vi vill ju egentligen ställa 

miljöförbättrande krav. Inte bara ett krav på att det ska göras beräkningar utan vi vill också 

ställa krav på att projekten har låg klimatpåverkan för att göra beräkningen i sig behöver ju 

inte innebära att det blir en låg klimatpåverkan från byggprojektet. 

L: Vilka krav vill ni ställa? 

R7:  Vi hade ju i vårt utvecklingsarbete med Skanska pratat mycket om att kombinera 

gränsvärden med tävlingsmoment då vi har testat ett tävlingsmoment innan på eget initiativ i 

en upphandling. Vi hade då en viktning så en tidig klimatpåverkansberäkning fick 20 poäng 

av 100 och prissättningen fick 80 av 100 och vi fick in anbud. Jag var lite nervös att vi inte 

skulle få in anbud då det är väldigt nytt och vi är vad jag vet dom första som gjort det. Men vi 

fick in 4 anbud som var godtagbara och där de då hade gått in i BM som det var sagt att man 

skulle göra och gjort beräkningar. Och den som vann hade både lägst pris och lägst 

klimatpåverkan, och vad vi kan se så är det för att de hade slimmat konstruktionen och 

därmed dragit ned på materialanvändningen. Men det är fortfarande en betongkonstruktion, 

alltså betongstomme även om det var ett fritt val för entreprenörerna.  

K: Det vi förstått under intervjuernas gång så är ett av de viktiga stegen att ta att använda sig 

av rätt betong på rätt plats, så det är förmodligen det dom använt sig av? 

R7: Både slimmad konstruktion och även valt så grön betong/klimatsmart betong som möjligt 

ja, vi vet inte alla detaljer men antagligen något sånt.  

L: Då går det ändå att få ett bra resultat när man väger kostnad och miljö mot varandra? 

R7: Det är inte självklart, jag har tänkt prata med Halmstads fastighetsbyrå också som tagit 

efter oss och gjort något liknande och vad jag förstått så var det inte de billigaste som vann. 

De som vann, vann på klimatpåverkan men då till ett högre pris. Att härma oss är alltså inte 

ett säkert kort, och det visste vi också men vi ville testa och vi ville få igång branschen.  

K: Blev projektet bra? 

R7: Det pågår fortfarande, det är i projekteringsfasen.  
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K: Var i Helsingborg blir det? 

R7: Söder om planteringen. (Kungsörnen kommer det heta) 

R7: Så man kan säga att vi har haft två spår, vi har dels samverkat i branschen med det här 

utvecklingsprojektet och dels då testat i upphandlingarna. Men vi sitter inte på alla svaren och 

det finns mycket kvar att göra och det finns mycket som behöver automatiseras och det finns 

mycket osäkerhet i både verktygen och bakgrundsdata.  

L: Om man ser lite på hur samspelet ser ut mellan er och andra aktörer i byggbranschen, hade 

det kunnat vara något man kan förbättra för att få ännu bättre resultat eller ni känner att ni har 

bra samspel? 

R7: Vi har haft bra bemötande av de entreprenörer vi pratat med, det som man kanske skulle 

kunna jobba mer med det är samverkar från det första stadiet men arkitekten gällande 

designen för vi har ju oftast entreprenadavtalet som vi lägger vår största tyngd på när det 

gäller utformning och miljöfrågor. Men Jag tycker samspelet med entreprenörerna har sett bra 

ut, speciellt med dem som vi skrivit avtal med och jag tror att de flesta stora bolagen har 

någon form av utveckling när det gäller denna fråga. Det är dom signalerna vi får i alla fall, så 

jag tror att det största insatserna som behövs nu är nationella. Det handlar om de verktyg som 

finns och tillgängliga data med bland annat EPDer. Där behövs tas fram mycket mer data för 

mer material och det måste också börja efterfråga så att produktleverantörerna gör ännu mer 

för att få fram klimatsmartare material. En risk med EPDer i sig är att de behöver vara av rätt 

kvalitet, det är ju inte vem som helst som kan ta fram dom utan det behöver vara 

tredjepartsverifierad kontroll men också en kvalitetssäkring på data. Sen ska det inte heller 

vara klimatkompenserad data, för då tappar man ju hela idén då det måste vara faktiska 

utsläpp som sker från materialet och från transport för materialet.  

K: Hur kan dom bli kompenserade? 

R7: Till exempel från en betongleverantör kan man ju skriva in att de följer en viss standard 

och att de har låg eller 0 i klimatpåverkan från produktionen och motivera detta med att den är 

klimatkompenserad. Men det är ingenting vi vill se, och jag tror inte att någon i vår bransch 

vill det för om vi skulle vilja klimatkompensera så sker det för oss i ett senare skede i så fall. 

Det blir ingen jämförbar eller sjyst marknad om några klimatkompenserar och andra inte. 

Detta är också frågor som IVL håller på med.  
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K: När vi intervjuat andra i branschen pekar mycket på att det är ni som byggherrar som kan 

förändra mest, vad vi förstått från tidigare intervjuer.  

R7: Ja och man kan ju kravställa på olika sätt, vi överlåter ju mycket till våra entreprenörer 

och sen får dem ta ställning och ta fram lösningar men vi måste ju samtidigt ha kompetens 

internt för att göra bedömningen om det är rätt underlag.  

Det finns olika sätt att kravställa på och vi har testat tävlingsmomentet för att inte behöva gå 

in i detalj och för att lösa entreprenörerna ta fram lösningar då det oftast är dem som har ännu 

mer kunskap. Vi behöver också ha kunskap för de val vi gör men det är entreprenörerna som 

är experterna. Men man kan också gå in och kravställa på materialval och man kan kravställa 

på att stommen ska vara i trä eller betong, man kan kravställa på olika betongval beroende på 

olika fukthalter till exempel. Då går man in i detaljer och då handlar det mer om tradition och 

kultur och Helsingborgshem har inte en tradition av att göra det vid detaljbeställningar utan vi 

låter ofta andra utforma lösningen.  

K: Då kan man alltså gå in och kravställa på olika certifieringar? 

R7: Precis och det är därför vi har testat Miljöbyggnad till exempel men det är ju fortfarande 

ett behov att utveckla verktygen, jag nämnde byggsektorns miljöberäkningsverktyg som ett av 

dem. Så länge man utgår från vad som finns idag så är det svårt att ställa förbättrande krav, 

både för att det inte finns något medelvärde eller riktvärde att utgå ifrån men också för att det 

är så svårt att jämföra olika system. Så det testet vi gjorde med ett tävlingsmoment, där fick vi 

verkligen ägna mycket tid åt det och göra mycket tolkningar. Det var första gången vi gjorde 

det, och antagligen var det första gången för några av dem som var inblandade hos 

entreprenaden också vilket innebär att det var ett utvecklande test.  

Det finns mycket kvar att göra och man kan gå åt olika håll, jag tror som sagt på en 

kombination av ett gränsvärde och förbättrande krav. Det kan vara tävlingsmoment eller att 

man ska förbättra en viss procent från första beräkningarna eller man kan välja en annan 

avtalsform som är lättare. Hos oss har vi ofta totalentreprenad men om man exempelvis väljer 

partnering så kanske det är lättare att få till det tekniskt.  

K: Men då är allt det här ganska nytt, vi har ändå fått bilden under vår utbildning att allting 

funkar i branschen? 

R7: Ja det här är ju en av de nyaste sakerna i Miljöbyggnad och det hör ju också ihop med att 

det är ett lagförslag som inte är beslutat ännu. 
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K: Var det mer fokus förr på driften än på själva produktionen? 

R7: Ja det har varit mer fokus på energiprestanda, så ja det går ju under driften.  

K: Så det är mer nu det börjar uppmärksammas vad gäller produktion? 

R7: Ja jag har ju sett historiken och jag har sett historik från våra branschkollegor också att 

det är få som i sin miljöredovisning tar med byggprojektets klimatpåverkan. De flesta har 

framförallt haft med driftenergin som klimatpåverkan i sin miljöredovisning. Det är ett 

kunskapsglapp bakåt med, vi vet inte hur mycket våra tidigare byggnader har klimatpåverkat 

på samma sätt.  

L: Om man tänker framåt i tiden och fler sådana tävlingsprojekt/andra projekt görs, är man då 

villig att betala lite mer för ett bidrag om klimatpåverkan är mindre? 

R7: Ja det är svårt att svara på, vi vet ju inte vad det kommer vara för förslag och hur mycket 

dyrare det i så fall skulle bli. Men som sagt min kollega testade ju att upphandla ett 

trästommehus men fick backa på det då det inte blev rimliga priser. Det är faktiskt samma hus 

som vi gjorde tävlingsmomentet för, så det blev ju ändå en klimatsmart utformning tillslut.  

K: Vi har läst lite om att allt byggande ska vara klimatneutralt byggande 2045 och att det är 

ett mål för hela byggbranschen i sig enligt färdplanen. Tror du det är rimligt? 

R7: Om vi säger så är Svenska Allmännyttan inte huvudman i den färdplanen, vi har ju något 

eget som man skulle kunna kalla för färdplan som heter klimatinitiativet. Så vi har inte varit 

så aktiva i den andra färdplanen men det handlar inte bara om vad vi kan göra idag som 

beställare utan det handlar ju också om hur framställning av betong och stål kommer se ut i 

framtiden och där planeras att göra stora åtgärder. Så om de planerna gå bra så tror jag man 

kan närma sig det.  

L: Det är alltså det som krävs, att de planerna lyckas? 

R7: Betongleverantörerna kan ju det här bättre än mig, men det är ju tekniska investeringar i 

deras produktion som ska göras. Det handlar ju om stora förändringar och investeringar som 

måste göras. Det är också dom (betongbranschen och stålbranschen) som är de två största 

utsläpparna i hela Sverige.  

K: Ja när det gäller hela världens utsläpp så står ju betongbranschen för 7% av utsläppen så 

det är ju en väldigt stor del. Det vi har fått reda på är att det hänger på CCS när det gäller CO2-

utsläppen.  
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R7: Ja och det är därför jag säger om, det ingår ju i betongtillverkarnas visioner och planer 

framåt och det är också dem som har makt och som är stora nog att köpa lagringsplatser. Men 

om alla vill använda CCS som sin lösning så behövs det mycket kapacitet.  

K: Det finns mycket pilotprojekt i trä, exempelvis flervåningshus som man ser längre upp i 

landet. 

R7: Ja och det är ofta politiska beslut, exempelvis Växjö kommun är ju politiskt styrt och som 

beslutat om att det är trästomme som gäller. 

K: Tror du Helsingborgs stad kommer gå in med något sånt då? 

R7: Nej inte vad vi sett än. Men vi som är kommunalt ägt bolag vill ju gärna testa och göra 

val i stomme och val i byggsystemet. Det kan ju vara så att en trästomme är sämre än något 

annat stommaterial, och att det även beror på hur man jämför. Men även om det är så vill vi ju 

gärna lära oss att bygga i trästomme, man kan ju inte förkasta en metod innan man vet vad det 

handlar om.  

L: Du tror alltså för er del att ni ska försöka jobba mer mot att använda trä än att försöka ha en 

större användning av en grönare betong? 

R7: Nej jag tror på en kombination, om vi fortsätter att ha det sättet vi har idag gällande 

beställningar och att vi då låter entreprenörerna utforma mycket av lösningarna i huset så 

kommer det bero på entreprenörer och på vem dom har som leverantörer. Vissa entreprenörer 

är så stora så de har betong inom sina koncerner. Det betyder inte att de vinner våra anbud 

men om dom gör det är det klart att de kanske hellre använder betong då. Men jag tror att det 

kommer gå snabbare ju mer vi lär oss i branschen. Just nu står vi vid en tröskel som är 

kunskapsbaserad och för att gå vidare måste vi lära av varandra och samverka. 

K: Det har blivit väldigt uppskruvat med alla möjliga miljöfrågor och miljötänket genom hela 

byggprocessen.  

R7: Ja och det är vårt andra spår i byggprojekt, vad det innebär att återbruka byggmaterial 

idag och även det är en kunskapsfråga. Historisk sett har man återbrukat byggmaterial från 

äldre byggnader med kalkbruk. Men nu har vi exempelvis miljonprogrammet, där man river 

från till nya projekt och det är hus med nyare tegel med cementbruk istället. Det är alltså en 

fråga vi driver nu om det går att återbruka den.  



 

89 

 

Vi testar också betongåterbruk, vilket är den mest klimattunga frågan då och där ser det ut att 

vara mycket begränsningar för att kunna använda bjälklag, väggar och fundament igen. Det 

svåraste är att veta att det inte innehåller något som man inte får ha idag i byggmaterial och 

hur vet vi att det lever upp till byggregler och förhållningar idag gällande exempelvis ljud och 

dylikt.  

Det finns inte EPDer på samma sätt utan man måste gå in och testa och göra labbanalyser. 

K: Det måste ju bli ganska kostsamt? 

R7: Ja och vi har inte bestämt än om vi ska göra dom här analyserna men det vi har gjort är att 

demontera en lägenhet för att se om det går att ta isär och sedan har de fått ligga och 

mellanlagras tills vi är redo för nästa steg. Det finns ju andra saker som vi anser vara mer 

akuta i vår värld just nu. Klimatfrågan är såklart viktig för oss men det finns stora utmaningar 

och begränsningar och främst behöver vi skaffa oss kunskap just nu och det är det vi 

fokuserar på.  
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Bilaga 9 

Transkribering av intervju 7, respondent 8 

 

L = Linnea Ekman 

K = Karl-Oskar Jönsson  

R8 = Respondent 8 

 

L: Okej då tänkte vi börja med allmänna frågor om dig och vad du jobbar med och lite så? 

Hur länge har du jobbat inom branschen? 

R8: Jag gick ut från Chalmers 1982 och har jobbat på Akademiska hus sen 2007. Jag gick väg 

och vatten på Chalmers och innan dess har jag jobbat som byggnadskonstruktör på 

konsultfirma och nu jobbar jag på akademiska hus som byggteknikchef. Det jag jobbar med är 

alla typer av byggteknik-, byggfysik- och byggprocessfrågor, det är väldigt brett det jag 

jobbar med nu kan man säga. Min utbildning som byggnadskonstrukör i botten, den använder 

jag inte många procent av egentligen. Den kommer in ibland om det spricker någonstans, när 

man ska granska lite ritningar och när det kommer in lite klimat- och betongfrågor, det är ju 

ganska brett. 

L: Om man kollar på ert företag, hur stor del av er produktion är av betong? 

R8: Det är ju av tradition att det är mycket betong och stål kan man säga, stålpelare, stålbalkar 

och betongbjälklag. Vi börjar titta mer på trästommar. 

L: Att det går mer mot det hållet att använda mer trä än betong? 

R8: Det är ju klimatbelastningen av betong som gör det, vi ser ju när vi gör såna 

klimatberäkningar att betongen är lite stygg. Det är mycket med det vi bygger som är med i 

Färdplanen 2045 vilket innebär att vi ska vara på noll med CO2-utsläpp, och så ska vi vid 2030 

vara nere till 50 procent. Då kan man antingen kompensera men det känns lite halvfuskigt, 

istället får man jobba med att komma ner i CO2-utsläpp. Det man kan se är att när vi byggde 

vårat nya kontor på Chalmers av trästomme och integrerade stålbalkar och samtidigt byggde 

ett nytt studenthus i Linköping helt i betong så jämförde vi med deras klimatavtryck och då är 

man nere 40-50 procent på trähuset jämfört med betonghuset. Sen finns också miljöbetong, 
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det jobbar vi med våra hus i Göteborg då källare och grundläggning är i betong. Där var vi 

väldigt noga med att anpassa betongen för var någonstans den skulle vara och på några ställen 

hade vi miljöbetong och några inte, det går ju att jobba med. 

K: Vilka delar använde ni miljöbetong på? 

R8: Sådana delar som aldrig torkar ut som källardelar som står i grundvatten och där vi inte 

lägger några organiska tätskikt. Däremot vid platta på mark och delar där vi ska lägga täta 

golvbeläggningar, det vill säga där vi har uttorkningstider, där lämnar vi miljöbetongen och 

använder en mer högvärdig betong.  

K: Är det bara tidsfaktorn som spelar roll i det valet? 

R8: Ja det var mycket därför. Det är ganska intressant, jag vet inte hur det är nu, men när jag 

jobbade som konstruktör så var betongen i prefabelementen högvärdig, det var ingen vanlig 

C30-35, utan det var betydligt högre. Jag är dålig insatt i miljöbetongen om de klarar de här 

tuffa konstruktionerna. En betongbro för trafikverket, kan man göra den i miljöbetong?  

L: Det är nog lite riskfyllt då miljöbetongen inte är helt beprövad.  

R8: Till platta på mark skulle man kunna använda miljöbetong. Jag gick ju med fuktcentrums 

styrelse, och så som jag förstod så är man inte överens om de är bra eller dåliga, då de är 

tätare. Ibland är de så täta att de släpper iväg så lite fukt att det inte blir problem med 

golvmattor och sånt, men man hör den diskussionen ibland att dem är så ångtäta att man inte 

vet om de hamnar på en annan nivå med golvmaterial och sånt. Jag har förstått att det blivit 

diskussioner om de klarar RF.  

K: Det är så pass nytt material att fakta ej finns, så har vi förstått det i alla fall. 

R8: Ja så är det ju, det finns ju vissa diskussioner i branschen kring det här med uttorkning 

och sånt har jag förstått.  

K: Med lite kopplat till detta, hur ställer sig akademiska hus till tid/kostnad gentemot 

klimatpåverkan, gör man kompromissa där man försöker få det bästa av båda världar? 

R8: Vi håller på med det nu att sätta ner foten då vi har haft flera pilotprojekt där vi jobbat 

med klimatberäkningar och jobbat med att få ner klimatpåverkan, till exempel med några hus 

här i Göteborg i trästomme. Det är ju högtryck i träbranschen och där blev det lite dyrare än 

kalkylerat. Nu kunde vi skjuta in pengarna där ändå, men man får nog hitta på något sätt att 

kunna hantera det för jag tror att just nu blir det lite dyrare om man gör vissa miljöåtgärder. 
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Sen så tror jag på sikt att det inte blir det, nu bygger man t.ex. två nya träfabriker i Sverige så 

då kommer priserna på trä att gå ner också. Jag tror att så som det är nu så lyfter vi det till vår 

styrelse att det blir lite dyrare med det här klimatprojekten men vi tittar på allt. Trafikverket 

har exempelvis en peng per kg/co2 och det diskuteras på ombyggnadsprojekten som görs att 

behålla så mycket som möjligt av det som finns idag. Kanske hade man kunnat ha en typ av 

återbrukspeng där på något sätt. Vi är inte framme där än kan jag säga men det pågår 

diskussioner.  

K: Med peng är det då staten som går in eller går företaget in internt? 

R8: Det är då Akademiska hus som ska titta på den affären, till sist så hamnar det på hyran 

hos våra kunder och kunderna vill ju oftast inte betala mer. Vi kan få ett krav att 

Miljöbyggnad Guld måste vi följa, men vissa lärosäten i Sverige kan säga att de inte vill 

betala för det.   

K: Det är det enda miljökravet ni följer?  

R8: Vi följer Miljöbyggnad, nivån guld och har då guld i vissa indikatorer t.ex. nummer 15 

som handlar om klimatberäkningar. I dagsläget handlar det mest om stomme och 

grundläggning men jag tror Miljöbyggnad kommer utöka omfattningen av den indikatorn. Det 

kommer Boverket trycka på framöver, att det införs krav på klimatdeklaration. Vi har sagt att 

det inte går att stå och titta på utan det gäller att följa med i utvecklingen. Om 10–20 år så 

kommer man bara vilja hyra lokaler som är miljöbra, då kan man inte stå där med någon lokal 

som har massa miljöbelastning.  

L: När ni gör klimatberäkningar, vad för program använder ni då? 

R8: Först började vi med något finskt program som var rätt vasst, men jag kommer inte ihåg 

namnet. Men vi börjar gå över till IVL:s verktyg. 

K: Är det bara till de här miljöprojekten ni gör klimatberäkning eller är det på alla 

konstruktioner? 

R8: Man ska ju uppnå guld i alla projekt så alla ska ha klimatberäkningar. Sen har vi haft 4–5 

pilotprojekt där vi har gjort det i större omfattning och tittat på klimatskal och stomme, då har 

vi också kört med IVL:s program. Men egentligen så pratar Miljöbyggnad mer om stomme 

och grundläggning, och pratar de grundläggning så pratar de inte om pålar och plintar utan de 

pratar om platta på mark.  

L: Förutom att använda grön betong så har vi hört ganska mycket om rätt betong på rätt plats? 
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R8: Vi försöker lyfta det här, jag ser ju själv som konstruktör förr i tiden att man körde samma 

hållfasthet genom hela projektet, men nu är det mer att man ska ta fram olika recept och tänka 

på klimatbelastningen på de olika konstruktionerna. Jag tror också att man kan spara 10–20 

procent på alla dimensionera man gör idag, man har lite marginaler idag. Det är lätt att säga 

att man kör en 200 mm platta istället för att köra en 175 mm platta som egentligen räcker. Det 

är lite roligt ibland när man får tag på gamla ritningar från innan kriget, för på 30–40 talet då 

var arbetskraften billig och materialet dyrt. Då kan man ha gjutit alla möjliga konstiga 

konstruktioner i betong, man har gjutit takåsar i betong vilket vi idag aldrig skulle göra då 

materialet är det som är billigt och arbetskraften som är dyr. Idag gör man allt för att hålla 

nere mängden arbetstimmar, tittar man tillbaka i tiden var det tvärtom. Man skulle aldrig få 

för sig att gjuta sådana konstiga grejer som takstolar och spiraltrappor. Vi får se var denna 

klimatdiskussionen leder till men jag tror som du säger att man tittar på olika recept och man 

tittar säkert på att få ner mängderna betong på något sätt.  

K: Hur ser samspelet mellan er och de andra aktörerna ut? Så som vi har förstått så är det ni 

som definierar alla krav och vilka funktioner konstruktion ska ha, även miljömässiga. Men det 

som vi också förstått är att vissa beställare förutsätter att entreprenörerna löser miljöbiten, hur 

är er kommunikation där? 

R8: Vi är väldigt engagerade i detta men det beror på vilken entreprenadform vi jobbar med. 

Även om vi jobbar med utförande- och totalentreprenad har vi samma krav, vi har ju vårt 

miljöprogram som vi skjuter ut på alla projekt där det står om miljöbyggnad, 

byggvarubedömning och återbruk mm. Allt detta finns. Vi har nu ett projekt i totalentreprenad 

med Skanska där de har anlitat en miljösamordnare men vår projektavdelning följer ju upp så 

arbetet som gör följer Miljöbyggnad. Oftast jobbar vi i samverkan, vi jobbar aldrig så att 

entreprenörer skulle köra sitt race och vi inte är närvarande. Vi är inte såna men jag förstår att 

andra släpper allt till entreprenörerna. Vi är ju statliga så vi följer ägarens direktiv, de är ju 

väldigt på i dessa frågorna.  

K: Ni konstruerar enbart studentbostäder och skollokaler? 

R8: Vi får göra lokaler för högre undervisning och för några år sedan fick vi även göra 

studentbostäder och sen får vi även göra science parks.  

K: Då är det offentliga byggnader och stora projekt ni gör? 

R8: Ja, det är mestadels stora projekt.  
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K: Vi diskuterade lite innan om klimatneutral betong till 2045, anser du det rimligt?  

R8: Vi ser att redan idag skulle vi klara 50 procent, det är ingen svårighet. Det vi skissar på nu 

är ju färdigt 2030 men vi måste tänka på detta nu. Men sen 100 procent, det är många som 

säger att det måste tillkomma utveckling och innovation för att närma sig 100 procent. Vi har 

nog inte alla dem sätten att jobba med material och system idag för att nå dit, men 50 procent 

känner jag att det ska man kunna bygga rakt av idag om man tänker sig för.  

K: Tillkommer det en större kostnad att bygga så som ni gör på era pilotprojekt? 

R8: Det är väl i dagsläget något dyrare men inte särskilt. När vi byggde vårat nya kontor blev 

det något dyrare än ett traditionellt hus med betongplattor och stålstomme men det är 

marginellt. Men de beror mest på att det finns få leverantörer av träelement. 

L: Så du tror mer på att träbyggnader än en ännu grönare betong? 

R8: Nu byggde vi träbjälklag på vårt nya kontor, några problem var ju brand, ljud och fukt. 

Det vi fick göra i dessa bjälklagen var att vi fick ett träelement på 230 mm men det klarade 

inte stegljuden så vi fick bygga in en isolerskiva och flytspackla 6 cm. Jag har hört talas om 

att i Norge jobbar man redan nu med att man har träelement i botten sen försöker man gjuta 

på betong och få samverkan med trä och betong. Man har alltså dragspänningarna i trä och 

sen tas tryckkraften i överkanten av betongpågjutningen. Skulle man få fram en sådan 

fungerande lösning vinner man ännu mer på klimatåtgärder, det skulle blivit väldigt effektivt. 

Man skulle kunna göra bjälklagen tunnare, det behövs utveckling och det sker väldigt mycket 

utveckling i branschen.  

L: Några vi har pratat med tror att det är kunskapsbristen som är det stora problemet i 

branschen?  

R8: Så är det också, det är ju kunskapsbrist, kunskapen måste både återinföras och spridas 

inom Sverige. Historiskt sett brukar innovation styras av att det måste fixas kostnadseffektiva 

lösningar, man kan ju hoppas att det kommer även för klimateffektiva lösningar men 

branschen är väldigt kostnadsfokuserad. Det hade varit intressant om man hade fått in en 

koldioxidpeng på något sätt i och med att det är så fixerat vid kostnader. Jag tror att 

Trafikverket gör så när de drar en väg att de tittar mycket på vägtrafiken och hur mycket CO2 

denna släpper ut per mil så att man kan göra en total LCA-analys på det. Vi hade ett möte 

med en person från Naturvårdsverket kring det här, det finns framtaget ett värde på CO2 ASek. 
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Då tittar man på kostnader för klimatkatastrofer där människor dör, det är väldigt komplex 

jämfört med utsläppsrätterna som är en lite enklare fråga. 

 

Utförandet av intervjuer kan göras enligt två huvudmetoder, kvalitativ och kvantitativ där 

valdes kvalitativ för att det ger en djupare och mer ingående intervju än ett generaliserat 

frågeformulär. Det finns sedan en rad olika sätt att utföra den kvalitativa metoden, det vi 

använts oss av en är en semi-strukturerad intervjuteknik som baserar sig på att vi har en rad 

förutbestämda frågor men som saknar följdfrågor som sedan bestäms under intervjuns gång 

och baseras på respondentens svar. En alternativ teknik hade varit att använda en strukturerad 

intervju där alla frågor och följdfrågor är förutbestämda eller att göra en ostrukturerad intervju 

där frågor och följdfrågor bestäms under intervjuns gång. Vi valde den semi-strukturerade 

tekniken eftersom det gav oss chansen att undersöka personen och dess roll innan och på så 

sätt framföra intervjun på ett mer förutbestämt sätt samt få svar på de frågor och funderingar 

vi hade men samtidigt ge oss möjlighet att fördjupa oss i diskussioner vi ansåg viktiga 

[academic][spoken] 
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